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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Пётр Парашэнка падпісаў указ, які ўводзіць у дзеянне рашэнне Рады нацыянальнай бяспекі  
і абароны аб спыненні дагавора аб дружбе паміж Украінай і Расіяй.

СТОП-КАДР                  БЕЗ РУЖОВЫХ АКУЛЯРАЎ

Аляксандр КЛАСКОЎСКІ, 
спецыяльна для «Народнай Волі»

Дуля з макам 
замест хлеба 

з маслам
Калі б не дыскусія, што з’явілася днямі на сайце Радыё 

Свабода, дык публіка і не ведала б, што апазіцыя ўжо неяк 
рыхтуецца да прэзідэнцкіх выбараў. Ды і тое цяжка ска-
заць: рыхтуецца ці толькі звыкла ламае дзіды міжсобку. 
Гэта я прыгожа кажу, адзін жа з удзельнікаў перадачы 
ўжыў грубейшы вобраз: «Хопіць мерання піпіськамі».

Калі ж па сутнасці, то з дыскусіі паміж Андрэем 
Дзмітрыевым (аб’яднанне «Гавары праўду!»), Аляксеем 
Янукевічам (Партыя БНФ) ды Юрасём Губарэвічам (рух 
«За Свабоду») вынікае, што першыя дзве структуры 
наважыліся выстаўляць на выбары ўласных вылучэнцаў, 
адзіны ж кандыдат будзе хіба што ад правацэнтрыстаў.

Увогуле ніякага драйву, ніякай надзеі на поспех у лідараў 
апазіцыі (калі яна яшчэ існуе ў строга палітычным сэнсе) 
не адчуваецца. Таму, бадай, і мяркуюць тыя ці іншыя 
арганізацыі ісці асобнымі калонамі. Паводле прынцыпу «не 
дагонім, дык хоць сагрэемся». Асобная калона – гэта нейкі 
свой, хай і сціплы, бюджэт на кампанію, нейкі піяр.

Сёння ж, як мне здаецца, лідараў турбуе не стратэгія 
перамогі (пра гэта і не мараць), а як не сесці ў лужыну 
на самым старце, як сабраць сто тысяч подпісаў за вылу-
чэнне свайго кандыдата. Нагадаю, што на прэзідэнцкіх 
выбарах 2015 года Анатоль Лябедзька (Аб’яднаная грамад-
зянская партыя) ды Сяргей Калякін («Справядлівы свет») 
праваліліся ўжо на гэтым этапе. З таго ж часу апазіцыя 
толькі аслабела: паменела актыву, рэсурсы практычна на 
нулі, аўтарытэт таксама ненашмат вышэйшы за нуль.

Падобна на тое, што збылася мара Аляксандра 
Лукашэнкі, які яшчэ ў 2005 годзе выказаў надзею, што 
праз нейкі час «і гэтай слабай апазіцыі ў нас не будзе». 
Раней афіцыйны лідар хоць гневаўся з трыбун на «пятую 
калону», цяпер жа і не згадвае. Бо апазіцыя перастала 
быць гульцом на палітычным полі, яе можна проста не 
браць у разлік.

Хтосьці скажа: так ім і трэба, гэтым няздарам! Грызліся 
міжсобку, слаба працавалі ў масах і г.д. Таму поўная 
маргіналізацыя – лагічны фінал.

Але ў такой выснове – толькі частка горкай праўды. 
Так, апазіцыя ў вырашальныя моманты не раз абірала 
найгоршыя сцэнарыі, наступала на граблі. Але ж праўда і 
тое, што маса ў свой час зрабіла стаўку на аўтарытарную 
стабільнасць. Як праўда і тое, што жорсткія аўтарытарныя 
сістэмы проста не дапускаюць існавання моцнай апазіцыі 
цягам доўгага часу: або яна выкарыстоўвае гістарычны 
шанц ды перамагае, або яе перамолваюць жорны сістэмы. 
У Беларусі адбылося другое. Цяперашні рэжым адгадаваў 
моцны сілавы кулак і мае вялікі запас трываласці ў сэнсе 
ўтаймавання пратэстаў. Што мы ўбачылі летась, калі былі 
хутка здушаны пратэсты «дармаедаў».

Карацей, ніякая «пятая колона» не замінае нязменна-
му кіраўніцтву прывесці краіну да росквіту, ашчаслівіць 
беларусаў вартым еўрапейскай краіны дабрабытам. Але 
што мы бачым? Каторы год улада не можа даць нават па 
няшчаснай тысячы рублёў сярэдняга заробку, пры тым 
што ў доларах ён быў вышэйшы яшчэ ў 2010 годзе.

Калі ВУП Кітая за 2012–2017 гады вырас на 52%, 
сусветны – на 20%, то беларускі – на… 0%. Цяпер нейкі 
рост ёсць, але слабы і кан’юнктурны, найперш за кошт 
падаражання нафты. Ляснецца яе цана, ці пахіснецца пад 
санкцыямі Расія – тут жа, хутчэй за ўсё, стане валіцца 
прывязаная да яе беларуская эканоміка.

І нават калі не рэалізуюцца апакаліптычныя сцэнарыі, 
то ўсё адно столь для цяперашняй беларускай мадэлі, 
паводле аўтарытэтных экспертаў, недзе блізу 2% росту 
ВУП за год, што ніжэй за сусветны тэмп. Прасцей кажу-
чы, мы, верагодна, будзем усё болей адставаць ад развітых 
краін, спаўзаць на сусветныя задворкі.

Так што беларускі рэжым, знішчыўшы палітычную кан-
курэнцыю, зламаўшы механізм выбараў, атрымаў, я лічу, 
піраву перамогу. Самае ж прыкрае, што прайгралі ўсе. Маса 
беларусаў некалі паверыла, што дэмакратыю на хлеб не 
намажаш і найлепей аддаць лейцы моцнай руцэ. У выніку 
мы сёння прайграем тым посткамуністычным краінам, што 
абралі шлях рэформаў. Сярэдні заробак палякаў у ліпені 
склаў у пераліку 2735 беларускіх рублёў, эстонцаў у другім 
квартале – 3212 рублёў. А некалі ж палякі ездзілі да нас на 
закупы і зайздросцілі нашым вітрынам!

Беларускаму абывацелю варта зразумець: вяртанне 
канкурэнцыі ў палітыку патрэбнае не дзеля таго, каб паце-
шыць амбіцыі Дзмітрыева, Янукевіча ці Губарэвіча. Проста 
там, дзе няма палітычнай барацьбы, ратацыі ўладных эліт, 
непазбежна наступае застой і дэградацыя. Бо кіроўныя 
вярхі думаюць не пра дыскамфортныя рэформы, падоб-
ныя да горкіх лекаў, а пра тое, як захаваць сваю ўладу. А 
народ замест хлеба з маслам атрымлівае дулю з макам.

І калі беларусы хочуць жыць на вартым Еўропы 
ўзроўні, усё адно давядзецца змагацца за дэмакратычныя 
перамены. Толькі ў яшчэ горшых умовах, страціўшы 
дзесяцігоддзі каштоўнага гістарычнага часу.

Мая шчырая ўдзячнасць усім, хто выказаў спачуванне ў сувязі з вялікім 
горам – смерцю сына Руслана.

Дай Бог, каб нікога з Вас, шаноўныя, не спасцігла падобнае няшчасце: 
самае страшэннае, што можа быць у жыцці для бацькоў, гэта калі заўчасна 
паміраюць іх дзеці.

Іосіф СЯРЭДЗІЧ.

«Калі прыязджаю дадому,  
сэрца сыходзіць з арбіты»

Славуты касманаўт, 
двойчы Герой Савецкага 
Саюза Пётр Клімук знайшоў 
час у шчыльнай прагра-
ме Міжнароднага кангрэ-
са Асацыяцыі ўдзельнікаў 
касмічных палётаў, які 9–15 
верасня прайшоў у Мінску, 
завітаць да сваіх землякоў. 

Клімук наведаў адразу 

дзве вёскі Брэсцкага раёна 
– Камароўку і Тамашоўку. У 
першай ён нарадзіўся, у дру-
гой – вучыўся. Прычым навед-
ванне роднай школы было 
абавязковым пунктам у яго 
праграме.

У бацькоўскай хаце ў 
Камароўцы цяпер жыве 85-гадо-
вая сястра касманаўта Антаніна. 

Другая сястра – 83-гадовая Ніна 
– з 17 гадоў пражывае ў Брэсце.

«Заўсёды, калі прыязджаю 
дадому, сэрца сыходзіць з 
арбіты. Тут мая радзіма, маё 
гняздо. Адчуваю пачуццё самага 
глыбокага гонару за тых, хто 
тут жыве. Па праўдзе кажу-
чы, не разумею, чым я заслужыў 
павагу, гонар, якімі мяне адор-

ваюць... Тут я заўсёды адпачы-
ваю душой, адчуваю сябе мала-
дым», – сказаў на сустрэчы з 
землякамі Пётр Клімук.

Дарэчы, па яго ініцыятыве 
заключана пагадненне аб 
супрацоўніцтве паміж 
Брэсцкім раёнам і Зорным 
гарадком Расіі.

(Фота БЕЛТА).

З аднавяскоўцамі.

Хлеб-соль ад землякоў.

Пётр Клімук са сваімі сёстрамі Антанінай Лушча 
(злева) і Нінай Амельянюк.

Дом Пятра Клімука ў в.Камароўка Брэсцкага раёна.

Партызанскія гены?

УСМЕШКА МАСТАКА

У начальніка ЦЭЦ 
Гарадзейскага цукрова-
га камбіната знайшлі цэлы 
арсенал – кулямёт, аўтаматы, 
вінтоўкі, ручныя гранаты, тры 
ўзрыўпакеты і некалькі сотняў 

патронаў рознага калібру.
Мужчына затрыманы 

і змешчаны ў СІЗА, у 
дачыненні да яго Следчым 
камітэтам узбуджана 
крымінальная справа па 

ч.2 арт. 295 Крымінальнага 
кодэкса Рэспублікі Беларусь  
– «Незаконныя дзеянні ў 
адносінах да агнястрэльнай 
зброі, боепрыпасаў і 
выбуховых рэчываў». 
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Анна КАНОПАЦКАЯ:
«Дженнифер мне сказала: твои уши должны были гореть…»

ЗАКУЛИСЬЕ

На днях депутат Палаты пред-
ставителей Анна Канопацкая и 
другие белорусские политики были 
приглашены на встречу с новым 
Временным Поверенным в Делах 
США в Беларуси Дженнифер МУР.

«Народная Воля» поинтересова-
лась закулисьем этого рандеву.

– Дженнифер Мур делала такой 
приветственный прием, поэтому 
что-то детально и глубоко обсудить 
не получилось, но вопросы о ситуа-
ции в Беларуси на этой встрече под-
нимались самые разные, – расска-
зала Анна Канопацкая «Народной 

Воле». – Говорили и о назначении 
нового премьер-министра, и о прес-
синге журналистов. Это был такой 
общий разговор.

До этой встречи я уже немного 
общалась с Дженнифер Мур, сейчас 
планирую запросить встречу более 
глобальную.

Я общалась и с ее предше-
ственником, бывшим Временным 
Поверенным в Делах США в 
Беларуси Робертом Райли. Накануне 
его отъезда из Беларуси я проси-
ла, чтобы он передал Дженнифер 
информацию о нашем с ним раз-
говоре и тех вопросах, которые 

мы обсуждали. Судя по всему, 
просьба была выполнена. Потому 
что Дженнифер мне сказала: когда 
беседовали с Робертом, вспоминали 
о тебе, так что твои уши должны 
были гореть (улыбается).

– Анна, а когда вы успели 
познакомиться с Дженнифер Мур? 
Она ведь совсем недавно приехала 
в Минск…

– Работать надо активно! 
(Улыбается.) Мы пересекались 
на вечерних приемах по случаю 
дней независимости Украины и 
Словакии. Просто на приемах я 
тоже работаю, несмотря на то, что в 

социальных сетях иной раз выстав-
ляю фото с бокалом вина. На мой 
взгляд, такое неформальное обще-
ние более откровенное, это отлич-
ный способ завязать контакты.

– Какое у вас впечатление от 
общения с Дженнифер Мур? И на 
каком языке вы общались?

– Она разговаривает на 
английском. Как мне показалось, 
Дженнифер неплохо осведомлена о 
ситуации в Беларуси, она выступает 
за диалог, но в то же время готова 
требовать от властей соблюдения 
политических прав и свобод.

Марина КОКТЫШ.

Адновім сяброўства!
Ну вось і падыходзіць да завяршэння дачны сезон. З наступленнем халадоў усё ж лепш 

сядзець у цёплай гарадской кватэры, чым змагацца з дрыжыкамі на лецішчы. А таму ці не 
пара тым, хто на летні сезон спыніў падпіску на «Народную Волю», аднавіць яе і далей бавіць 
вольны час, знаёмячыся з цікавымі, змястоўнымі матэрыяламі на яе старонках?

Каб атрымліваць «Народную Волю» з 1 кастрычніка, зазірніце, шаноўныя, у любое паштовае 
аддзяленне ці ў спецыялізаваны пункт «Белсаюздруку» да 26 верасня. Аформіць падпіску можна 
як адразу да канца года (на тры месяцы), так і на месяц, два. Мы – за аднаўленне сяброўства!

Алена Кудравец  
убаюкала кітайцаў

КАНТРАКТЫ

Добрая вестка прыляце-
ла ўчора ў Мінск з Пекіна. 
Дэлегацыя Беларускай 
калійнай кампаніі на чале 
з генеральным дырэктарам 
Аленай Кудравец змагла з 
поспехам завяршыць перамо-
вы з кітайскім бокам. Цяпер 
калійныя ўгнаенні будуць 

пастаўляцца ў Паднябесную 
па цане 290 долараў за тону. 
Кантракт разлічаны на 
тэрмін па чэрвень 2019 года 
ўключна. 

Такім чынам Беларусь 
выйграе на кожнай тоне аж 60 
долараў.

Раіса СВІРСКАЯ.

КРЫМІНАЛ

Дагуляліся…
Следчы камітэт Рэспублікі 

Беларусь выявіў групу махля-
роў, якія дзейнічалі ў гульня-
вых клубах сталіцы. Змяніўшы 
алгарытм у аўтаматах, яны 
незаконна завалодалі больш як 
222 тысячамі рублёў.

Крымінальная справа на 
11 махляроў будзе перададзе-
на ў суд, а яшчэ шэсць чалавек 
знаходзяцца ў міжнародным 
вышуку.

Расціслаў 
 МІЛЬКЕВІЧ.

Віталя Рымашэўскага 
выклікаюць у міліцыю

СТАЛА ВЯДОМА

Павестку ў Бараўлянскі 
аддзел міліцыі атрымаў яшчэ 
адзін сустаршыня аргкамітэта 
па стварэнні партыі «Беларус-
кая хрысціянская дэмакратыя» 
Віталь Рымашэўскі.

Яму належыць з’явіцца ў 
міліцыю сёння, 18 верасня.

– Хутчэй за ўсё, гэта адга-
лосак мітынгу, які адбыўся ў 
Курапатах 9 верасня, – мяр-
куе Рымашэўскі. – У павест-
цы, зразумела, пра гэта 
нічога не напісана. Там па- 
значана толькі, што мяне 
выклікаюць у «якасці асобы, у 
дачыненні да якой распачаты 

адміністрацыйны пратэст».
Аднак у міліцыю менавіта 

ў гэты дзень я ісці не збіраюся. 
Пра што і хацеў паведаміць 
супрацоўнікам МУС па тэле-
фоне, які пазначаны ў павест-
цы. Але на працягу чатырох 
дзён я так і не змог дазваніцца 
ў аддзел міліцыі па пазнача-
ным нумары. Там проста ніхто 
не бярэ слухаўку.

Але яшчэ раз падкрэслю: 
у Бараўлянскі аддзел міліцыі 
я сёння ісці не збіраюся, бо ў 
мяне на гэты дзень даўно былі 
сямейныя планы.

Антон ВІТАЛЬЕЎ.

Ноччу  
трэба спаць,  

а не піць 
гарэлку

Падобна на тое, што 
Магілёўшчына сур’ёзна 
ўзялася за п’яніц. Каб ноч-
чу яны спалі, а не сядзелі 
ў абдымку з «зялёным зме-
ем», вобласць далучылася да 
рэспубліканскага эксперы-
менту па забароне на про-
даж алкаголю з 11 вечара да 7 
гадзін раніцы.

Васіль КАНЦАВЫ.

ЭКСПЕРЫМЕНТ

«Народная Воля»
в Facebook www.facebook.com/

nv.online.info
в Vkontakte www.vk.com/

nvonlineinfo

Лукашэнка чацвёрты  
раз наведае Кубу

ВЯЛІКАЯ ПАЛІТЫКА

Пра гэта ўчора паведаміла 
намесніца міністра замежных 
спраў Кубы Ана Тэрэсіта 
Гансалес Фрага на сустрэчы 
з намеснікам старшыні 
Палаты прадстаўнікоў Баля-
славам Пірштуком, якая 
прайшла ў Мінску. 

Дыпламат заявіла, што 
беларускі лідар ужо тройчы 
наведваў Кубу, і гэты візіт, які 
можа адбыцца бліжэйшым 
часам, стане для яго чацвёртым. 
Спадарыня Фрага сказала такса-
ма, што палітычныя дачыненні 

дзвюх краін знаходзіцца «на 
самым высокім узроўні». Яна 
дадала, што на Кубе з захаплен-
нем назіраюць за тым, як Бела-
русь змагаецца з санкцыямі з 
боку ЗША і  Еўрапейскага Саюза. 

Фрага таксама адзначыла, 
што Беларусь і Куба заўжды 
падтрымліваюць адна адну 
на міжнароднай арэне. Так, у 
2016 годзе Куба паспрыяла 
прыняццю Нацыянальнага 
сходу Беларусі ў якасці назіраль-
ніка ў Лацінаамерыканскі 
парламент.

Аляксандра Герасіменя 
нарадзіла дачку
Дзяўчынку назвалі Сафіяй.

ВІНШУЕМ!

Учора ў сям’і беларускіх плыўцоў Аляксандры Герасіменя 
і Яўгена Цуркіна нарадзілася дачушка (рост – 53 сантыметры, 
вага – 3600 г).

Не так даўно Аляксандра заяўляла, што нават пасля 
нараджэння дзіцяці кропку ў сваёй кар’еры ставіць не збіраецца. 
«У плаванні ў мяне засталася незакончаная справа – перамога на 
Алімпійскіх гульнях», – паведаміла спартсменка.

Алесь СІВЫ.
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ЗАКОН І СПРАВЯДЛІВАСЦЬ

Испытание  
на прочность

Только за вторую половину августа курс доллара на БВФБ 
вырос на 5%, а стоимость валютной корзины белорусского рубля 
увеличилась на 3,5%. В первых числах сентября девальвация 
белорусской денежной единицы практически не знала передыху. 
Все субъекты хозяйствования, связанные с валютными делами, 
многие рублевые вкладчики сейчас всерьез напряглись. Первые 
просчитывают сулящие им отрицательные курсовые разницы, 
вторые – потери их сбережений в валютном эквиваленте, осо-
бенно если их депозиты безотзывные. И все гадают, когда паде-
ние белорусского рубля и его российского собрата прекратится? 
И что на этот счет думают в Нацбанке и правительстве?

Большинство аналитиков склоняется к тому, что главная 
причина дестабилизации белорусского рубля – это падение 
рубля восточной соседки, спровоцированное объявлением 
дополнительных американских санкций против экономики 
России. Достаточно было психологического фактора, так как 
главные санкции еще впереди, чтобы на финансовом рынке 
России началась паника, обрушившая его валютные курсы. А о 
том, насколько экономика Беларуси зависит от российской, не 
стоит лишний раз и распространяться.

Но ведь конкретно валютные курсы белорусского рубля 
формируются в процессе торгов на БВФБ. Что же побуждает 
участников этих торгов, с одной стороны, увеличить спрос на 
доллары, евро или российскую денежную единицу, с другой – 
сократить их предложение?

Во-первых, с недавних пор Нацбанк освободил экспортеров 
от обязательной 10%-ной продажи на бирже своей валютной 
выручки. Наблюдая девальвационное пике белорусского рубля, 
многие из экспортеров решили попридержать валюту, которая 
дорожает на глазах. Во-вторых, Нацбанк обычно скупал оста-
ток валюты, не приобретенной участниками торгов. В-третьих, 
валютный рынок долгое время поддерживало, и в больших 
объемах, население чистой валютной продажей. Естественно, 
«народец» задумался: а стоит ли спешить продавать «заначки» 
для поддержания своего хилого жизненного уровня, если мож-
но потерпеть и выручить поболей «зайчиков»? В августе банки 
Беларуси скупили у населения и предприятий на чистой основе  
лишь 80,8 млн долларов. Ранее только население продавало на 
чистой основе ежемесячно не одну сотню миллионов долларов.

Сегодня Нацбанк скорее продает на бирже валюту, про-
водя так называемую точечную интервенцию с целью при-
тормозить девальвацию рубля. Для белорусских экспортеров, 
чтобы не нести потери на российском рынке, особо вредна 
быстрая девальвация белорусской денежной единицы именно 
к российской. В этой связи Минфин заявлял приемлемые гра-
ницы курса нашего рубля к российскому как 3,1–3,2 за сотню 
«деревянных». Во всяком случае белорусский рубль зацепился 
за нижнюю планку. Но тот же Минфин подсчитывал, какие 
потери несут предприятия страны от отрицательных курсо-
вых разниц и какие потери будут у бюджета при погашении 
валютного госдолга в пересчете на последние курсы. И там, 
и там – это сотни миллионов рублей. Потери бюджета от 
российского налогового маневра в следующем году оценены 
министерством в 600 млн рублей. Из-за этого минфиновцы 
сверстали республиканский бюджет на 2019 год без роста 
доходной части.

Если сначала на волне сверхпланового роста поступлений 
в страну валютной экспортной выручки Минфин заявлял, что 
из собственных источников в этом году погасит не 25% гос-
долга, как это обычно,  а 50%, остальное – рефинансируя, то, 
оценивая последние события, видимо, понял, что поспешил. 
За январь–август госорганы потратили на погашение внеш-
них и внутренних валютных обязательств 4 млрд долларов. 
Более того, намечен рост зарплат низкооплачиваемым бюд-
жетникам типа медперсонала и учителей, число которых ока-
залось столь внушительным, что подумали о президентском 
фонде. Поэтому профицита бюджета на эти цели может не 
хватить, надо отдавать госдолги. Как известно, наши осчаст-
ливленные новой зарплатой «бюджетные» соотечественники 
навострят лыжи в основном в двух направлениях: в магазины 
за импортом и в банковские обменники, увеличив тем самым 
еще больше спрос на валюту.

До сих пор Нацбанк весьма удачно укрощал рост денеж-
ной массы и добился исторически минимальных показателей 
инфляции в стране. Однако сейчас налицо давление на него 
сложившихся обстоятельств. Повышать зарплату бюджетникам 
надо, государственные и свои валютные долги отдавать надо, 
сохранить золотовалютные резервы на уровне не менее 6–6,5 
млрд долларов надо, поддерживать дешевыми кредитами госу-
дарственные предприятия тоже надо. То, что этих резервов на 1 
сентября 7,2 млрд долларов, ни о чем не говорит. В них золотой 
неприкосновенный запас оценивается в 1,8 млрд «зеленых», и, 
если вычесть то, что должны уплатить по госдолгу, останется 
«чистыми» всего ничего – 3,1 млрд долларов. Напомним, что на 
волне валютной паники только в декабре 2014 года население и 
предприятия купили у банков 1,35 млрд долларов. Как видим, 
финансово-валютная прочность денежных властей Беларуси 
никакая. Что удивляться, когда правительство Беларуси будет 
просить в сентябре кредит у правительства России в разме-
ре 1 млрд долларов, а Минфин разворачивается на восток. 
Министерство намерено разместить свои облигации на рос-
сийском и китайском финансовых рынках. Европейские бонды 
нынче для нас дороги.

Главный регулятор много месяцев проводит политику сни-
жения банковской системой кредитных и депозитных процен-
тов. Его последняя ставка рефинансирования также историче-
ски самая низкая – 10% годовых. Эксперты гадают, повысит ли 
ее Нацбанк, чтобы стабилизировать рубль. Согласно мнению 
некоторых российских СМИ, Банк России собирается повысить 
свою ключевую ставку уже в сентябре. На мой взгляд, центро-
банки не будут поддаваться панике. Но вопрос, когда будет 
дно падения национальных валют России и Беларуси, остается 
открытым.

Як пенсіянер з хворым сэрцам 
дамагаецца праўды ў судах 

Привет из средневековья

Інвалід другой групы з Гродна 
пенсіянер Мікалай Салянік (на 
фота) судом Кастрычніцкага 
раёна Гродна быў асуджаны на 
625 рублёў за нібыта парушэн-
не парадку арганізацыі масавых 
мерапрыемстваў і за непадпарад-
каванне супрацоўнікам міліцыі. 
Салянік сваёй віны не прызнаў. 
Абласны суд не задаволіў яго 
хадайніцтва, а ён у адказ пакінуў 
судовае пасяджэнне.

Мікалай Салянік – кіраўнік 
абласной арганізацыі Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі. Ніколі не 
саромеецца сказаць, што ў свой 
час быў членам камуністычнай 
партыі, што ў 1994 годзе галасаваў 
за Аляксандра Лукашэнку, што быў 
пры ўладзе, працуючы на высокіх 
пасадах у райвыканкаме. Не баіцца 
прызнаць, што ў нейкіх выпадках 
не меў рацыі, памыляўся.

Мікалай Салянік заўсёды 
падкрэслівае, што не можа цярпець 
несправядлівасці, фальшу і падма-
ну. Ён інвалід другой групы, у яго 
хворае сэрца, тым не менш заста-
ецца актыўным грамадзянінам. За 
флэшмоб, які ён зладзіў з калегам 
па партыі на Дзень Незалежнасці, 
быў аштрафаваны судом на 625 
рублёў.

Салянік падаў апеляцыю ў 
абласны суд, але і там суддзя 
адмовіўся задаволіць хадайніцтва 
аб тым, каб да матэрыялаў спра-
вы далучылі флешку з відэа, якое 
падрабязна зафіксавала падзеі, 
што былі пакладзены ў аснову 
абвінавачання.

«Беларусь – страна 
для жизни»

Сябры партыі АГП Мікалай 
Салянік і Аляксандр Лаўрэнцьеў 
3 ліпеня, на Дзень Незалежнасці, 
сфатаграфаваліся ў паласатай, 
падобнай да турэмнай, вопрат-
цы, трымаючы ў руках плакат 
«Беларусь – страна для жизни». 
Здымак размясцілі ў інтэрнэце. 
Паводле складзенага міліцэйскага 
пратакола, такім чынам яны 
ўдзельнічалі ў несанкцыянаваным 
пікетаванні праз інтэрнэт. 

У судзе высветлілася, што 
яшчэ да размяшчэння здымка ў 
інтэрнэце Саляніка спрабавалі 
затрымаць людзі ў цывільным на 
аўтастаянцы, калі ён сядаў у сваю 
машыну. Маўляў, хацелі спраўдзіць, 
ці не датычная ягоная машына да 
знікнення хлопчыка ў Белавежскай 

пушчы.
У судзе міліцыянт сведчыў, што 

на аўтастаянцы ён і ягоны калега 
прадставіліся і паказалі дакумен-
ты, спрабавалі праверыць машы-
ну Саляніка, але той, маўляў, не 
падпарадкаваўся іх патрабаванням 
і з’ехаў. 

Салянік паказаў у судзе, што да 
яго на аўтастаянцы падышлі двое ў 
цывільным, не прадставіліся, пачалі 
казаць, што яго аўто ўдзельнічала ў 
аварыі, і патрабавалі праехаць з імі. 

«Але, паколькі маё аўто больш за 
два тыдні стаіць на аўтастаянцы, 
я добра ведаў, што ні ў якай аварыі 
яно не ўдзельнічала, – заявіў суду 
Салянік. – Я падумаў, што гэтыя 
людзі могуць быць небяспечнымі, і 
хуценька з’ехаў». 

Суд стаў на бок 
міліцыянтаў

У другім выпадку супрацоўнікі 
АМАПа сведчылі, што яны 
знайшлі машыну Саляніка, які 
не падпарадкаваўся дзеянням 
супрацоўнікаў міліцыі, побач з 
домам Аляксандра Лаўрэнцьева. 

Паводле слоў Саляніка, яны 
з Лаўрэнцьевым бачылі, што 
пад іх вокнамі дзяжурыць невя-
домая машына, паведамілі аб 

гэтым сваім знаёмым і  выйшлі 
на вуліцу ў паласатай вопратцы. 
Салянік сімвалічна накінуў пятлю 
Лаўрэнцьеву на шыю і заклеіў рот 
скотчам.

– Дзе ў нашым заканадаўстве 
запісана, што чалавек не можа 
выйсці на вуліцу ў паласатым 
адзенні? – тлумачыў свае дзеянні ў 
судзе Салянік.

Супрацоўнікі АМАПа сведчылі, 
што яны прадставіліся, паказалі 
дакументы і прапанавалі прайсці 
ў машыну. А, маўляў, калі Салянік 
з Лаўрэнцьевым адмовіліся, то 
прымянілі фізічную сілу. Да 
ўсяго міліцыянты цвердзілі, 
што іх дзеянні былі запісаны на 
відэарэгістратар.

У той жа час і Салянік, і сведкі, 
якія бачылі, як вялося затрыманне, 
гаварылі аб тым, што людзі, якія 
ўдзельнічалі ў гэтымі, прыехалі на 
мікрааўтобусе без апазнавальных 
знакаў, былі апрануты ў цывільнае 
адзенне, дакументаў не паказвалі, 
а як толькі Салянік і Лаўрэнцьеў 
выйшлі з дома на вуліцу, груба і 
жорстка схапілі іх і пацягнулі ў 
машыну. І гэта нягледзячы на тое, 
казалі сведкі, што Салянік крычаў, 
што з’яўляецца інвалідам па сэрцы 
другой групы. 

Сведкі палічылі дзеянні 

невядомых за выкраданне люд-
зей, спрабавалі звярнуцца да 
супрацоўнікаў ДАІ, якія аказаліся 
побач, але тыя адмахнуліся і 
з’ехалі. Пазней сведкі напісалі зая-
ву ў міліцыю аб выкраданні люд-
зей, але там ім патлумачылі, што 
Салянік і Лаўрэнцьеў былі затры-
маны супрацоўнікамі міліцыі. 

Калі Саляніка даставілі ў аддзя-
ленне міліцыі, там яму зрабілася 
дрэнна. Выклікалі «хуткую», і яна 
адвезла пенсіянера ў шпіталь, дзе 
ён праляжаў некалькі дзён. Потым 
яго выклікалі ў суд.

Галоўны аргумент 
суддзя да справы  

не далучыў 
Сведкі, якія бачылі, як людзі ў 

цывільным затрымлівалі Саляніка 
і Лаўрэнцьева, запісалі гэтыя 
падзеі на відэа. У судзе Салянік 
хадайнічаў, каб гэты запіс далучылі 
да справы: маўляў, на ім дакладна 
бачны ўсе падзеі, за якія яго суд-
зяць.

Суддзя адмовілася задаволіць 
хадайніцтва, а трохі пазней, калі 
агучвала матэрыялы справы, 
між іншым зачытала, што запіс 
з відэарэгістратара міліцэйскай 

машыны, пра які так настойліва 
цвердзілі міліцыянты, аказваецца, 
быў сцёрты і адсутнічае ў матэры-
ялах справы. 

У выніку, паводле рашэн-
ня суда, Мікалай Салянік быў 
пакараны штрафам у 25 база-
вых велічынь (625 рублёў). Суд 
над Аляксандрам Лаўрэнцьевым 
адбыўся раней. Яго пакаралі 
штрафам у 20 базавых велічынь 
(490 рублёў).

Хадайніцтвы не 
задаволены

Мікалай Салянік не пагадзіўся 
з рашэннем Кастрычніцкага 
суда Гродна і падаў апеляцыю ў 
абласны суд. На самым пачат-
ку разгляду ягонай скаргі суд-
дзя запытаўся, мае Салянік якія-
небудзь хадайніцтвы. Той адказаў, 
што ў яго два хадайніцтвы: каб да 
справы была далучана флешка 
з відэа і каб паўторна дапыталі 
чатырох сведак з яго боку, якія 
прысутнічалі пры яго затрыманні 
людзьмі ў цывільным і знялі ўсё 
гэта на відэа. Суддзя не задаволіў 
ніводнага хадайніцтва. 

Салянік у адказ заявіў, што 
далей не мае намеру ўдзельнічаць у 
судовым працэсе, і дэманстратыўна 
пакінуў залу суда. Ужо без яго суд-
дзя аб’явіў, што скарга Саляніка не 
задаволена. 

Справа мае палітычны 
падтэкст?

Мікалай Салянік патлумачыў, 
што далей не было сэнсу 
ўдзельнічаць у гэтым працэсе. 
Паводле яго слоў, такіх працэсаў 
было шмат, калі суддзя не пры-
мае ніякіх довадаў, акрамя як ад 
міліцыянтаў. Такія справы, павод-
ле меркавання кіраўніка гродзен-
скай абласной суполкі АГП, маюць 
палітычны падтэкст. 

«Я проста не магу больш 
удзельнічаць у гэтым падмане, – 
кажа Мікалай Салянік. – Тут жа 
відавочныя рэчы: ёсць відэа, на якім 
запісана ўсё ад пачатку і да канца, 
што тады адбывалася. 10 хвілін яго 
прагледзець – і ўсе кропкі можна было 
б расставіць на месца. Але не, суд-
дзя бярэ пад увагу толькі паказанні 
міліцыянтаў. Ну немагчыма, калі 
так здзяйсняецца правасуддзе!..»

Міхал КАРНЕВІЧ.
Фота аўтара.

Мінімальная зарплата ў Польшчы 
зраўнялася з сярэдняй у Беларусі

102 кілаграмы  супраць 20

ПАРАЎНАЕМ

Памер мінімальнай 
зарплаты

Курыца 
(тушка)

Свініна 
(выразка) Малако 3,2% Бананы Гарэлка

2250 злотых 225 кг 102 кг 750 л 300 кг 64 бутэлькі
305 рублёў 72 кг 20 кг 179 л 135 кг 50 бутэлек

З 1 студзеня 2019 года 
мінімальная заработная пла-
та ў Польшчы складзе 2250 зло-
тых. Гэта каля 380 еўра «на рукі». 
Пагадзінную стаўку таксама 
павялічаць – да 3,5 еўра ў гадзіну 
«бруднымі». Прычым кіраўнік 
прафсаюза «Салідарнасць» Пётр 
Дуда заявіў, што гэтай зарплатай іх 
арганізацыя не задаволена, і назваў 

яе “неабходным кампрамісам”, 
яшчэ адным крокам да таго, каб 
мінімальная зарплата дасягнула 
ўзроўню 50% ад сярэдняй.

Але той мінімум, які ў 
Польшчы не задавальняе праф-
саюзы, у Беларусі – практыч-
на сярэдні заробак па краіне. 
Так, у ліпені (за жнівень яшчэ 
дадзеных няма) намінальная 

налічаная сярэдняя заработная 
плата работнікаў склала 973,8 
рубля, гэта прыблізна 389 еўра 
па курсе Нацбанка. Але гэта 
“бруднымі”. На рукі ў сярэднім 
беларусы атрымлівалі столькі, 
а то і менш, колькі ў Польшчы 
з новага года будзе складаць 
мінімальны заробак. 

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ДАРЭЧЫ

Жу рна ліс ты інт эрнэт-
газеты «Салідарнасць», паказ-
ваючы прорву паміж даходамі 
палякаў і беларусаў, падлічылі, 

колькі на польскую і белару-
скую «мінімалкі» можна набыць 
кураціны, свініны, малака, 
бананаў і гарэлкі.

Нагадаем, што мінімальная 
зарплата ў Беларусі складае 305 
рублёў, або каля 122 еўра.

Сметніцы «загаварылі» 
на пяці мовах

На гродзенскім заводзе па ўтылізацыі і механічнай 
сартыроўцы адходаў да 890-годдзя Гродна вырабілі 

сметніцы-джэнтльмены.

РАРИТЕТЫ

В Несвижский музей-
заповедник прибыли доспе-
хи Радзивиллов из далекого 
далека – музея Фитцвильяма 
Кембриджского университета 
из Великобритании. Боевые, для 
турниров, богато декорирован-
ные, дорогие – вообще стоимость 
доспехов на мировых аукционах 
может доходить до миллиона дол-
ларов. А здесь настоящий XVI 
век! И имя мастера известно – 

Кольман Хельшмидт. Имена вла-
дельцев, князей Радзивиллов, ста-
вят эти артефакты в самый элит-
ный ряд. Все эти доспехи бук-
вально сто лет назад хранились в 
коллекции замка в Несвиже. 

Как сказал заместитель 
директора музея-заповедни-
ка “Несвижский замок” Сергей 
Егорейченко, экспонаты предо-
ставлены Несвижу на долго-
срочный депозит на три года, 

что само по себе неординарное 
событие. 

– Идея долгосрочного депо-
зита принадлежит британской 
стороне, мы бы такой срок 
побоялись сами озвучить. Так 
что первоначальные переговоры 
– это было два года назад – были 
легкие. Кстати, плату за пользо-
вание этими предметами искус-
ства с нас тоже не потребовали. 
Сложными оказались растамож-

ка, логистика. Это было связа-
но с рядом требований британ-
ской стороны, предъявляемых 
к процедуре транспортировке 
и погрузке, к размеру грузовых 
ящиков. Спасибо за оргпомощь 
белорусскому посольству в 
Лондоне и “Белавиа”! Когда все 
висело на волоске, авиакомпа-
ния пошла нам навстречу.  

Я поинтересовалась, как бело-
русским музейщикам вообще ста-

ло известно о радзивилловских 
доспехах в Великобритании.

– Мы знаем, где хранятся и 
экспонируются радзивилловские 
раритеты процентов на девяно-
сто. Они есть в Париже, в Музее 
армии, но больше всего (порядка 
сотни предметов) в Нью-Йорке 
в “Метрополитен-музее”. Но с 
двумя последними договориться 
пока не удалось.

Елена МОЛОЧКО.

РЭГІЁН

Сметніца выглядае так, 
нібы апранута ў фрак, адной 
рукой трымае кіёчак, а другой 
прыўзнімае капялюш-вечка, 
быццам выказваючы пашану 
таму, хто скарыстаўся іх 
паслугай. На капелюшы адно 
слова – “дзякуй” – на пяці 
мовах: па-беларуску, па-руску, 
па-польску, па-англійску і нават 
па-кітайску. 

Такім чынам завадчане 
павіншавалі любімы горад 
з чарговым юбілеем. Гродна 
адзначыла 15 верасня 890 годоў 
з часу першага згадвання аб ім у 
летапісах. 

Плануецца, што ў 
цэнтральнай частцы горада 
з’явіцца пакуль толькі шэсць 
сметніц-джэнтльменаў, але калі 

яны прыйдуцца даспадобы 
гараджанам і гасцям, то іх 
колькасць можа павялічыцца. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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«Тэрмін «вызваленне»  
быў і застаецца элементам  

савецкай прапаганды»

Через  
7–10 лет 

горячую воду 
летом 

отключать  
не будут?

Директор  
УП «Минсккоммунтеплосеть» 
Владимир Александров стал 

«Минчанином года»  
и в интервью агентству 

«Минск-Новости» рассказал 
о некоторых планах своего 

предприятия, которые 
касаются всех жителей 

столицы. Если прогнозы 
Александрова исполнятся –  
мы будем с горячей водой 

круглый год!
– Как обосновать тот факт, что 

летом традиционно на две недели 
отключают горячую воду? – поин-
тресовались журналисты.

– По этому поводу часто ставят 
в пример Западную Европу и США. 
Но там совершенно иная истори-
чески сложившаяся система тепло-
снабжения, которая имеет плюсы и 
минусы. Так, для отопления исполь-
зуются электроэнергия, газ. Есть 
и централизованные схемы, как 
наша, которые тоже останавливают 
на профилактику и ремонт сетей. 

Трубопроводы необходимо 
испытывать повышенным давлени-
ем, чтобы зимой не было повреж-
дений и даже кратковременных 
отключений в подаче тепла. 20 лет 
назад никого не удивляло зрели-
ще, когда из-под земли вырывал-
ся столб горячего пара, который 
замерзал на деревьях. К людям, 
устранявшим такую аварию, отно-
сились как к героям. Если подобное 
ЧП произойдет сегодня, реакция 
будет кардинально иной.

Не принято вспоминать и о 
том, что раньше горячую воду 
отключали на 30 дней, теперь – 
максимум на 14, а в некоторых 
случаях этот период длится мень-
ше. По нашему предприятию в 
текущем году он составляет в 
среднем 12 суток. Сокращение 
срока происходит благодаря 
замене старых сетей на совре-
менные предварительно изоли-
рованные (ПИ) трубопроводы. 
Таковых переложили уже 40% от 
общего количества. ПИ-трубы 
могут прослужить 30 и более лет 
и не нуждаются в испытаниях: 
их состояние в режиме реаль-
ного времени отслеживается на 
мониторе компьютера. Кстати, 
при производстве работ по заме-
не встречаются недовольные уже 
не столько сроками отключения, 
сколько раскопками. Надо пони-
мать: придется потерпеть, вре-
менно пожертвовать комфортом, 
пока ПИ-трубы не будут про-
ложены везде. Только тогда мы 
сможем отказаться от летних 
отключений горячей воды вооб-
ще, кроме разве что отдельных 
участков на день-два.

– Когда это произойдет?
– В Минске, думаю, лет через 

7–10. 
– А почему сегодня продолжа-

ются отключения в домах, к кото-
рым уже подведены ПИ-трубы?

– Дело в том, что большин-
ство из них проложены отдельны-
ми отрезками, соединенными со 
старыми сетями, а не цельно от 
теплоисточника до потребителя. 
Кроме того, есть документ, обязы-
вающий производить опрессовку 
сетей. Он появился до примене-
ния ПИ-труб. С одной стороны, 
его нецелесообразно отменять 
до полной модернизации трубо-
проводов, но с другой – такие 
испытания не идут на пользу 
ПИ-трубам. По нашему хозяй-
ству планируем этот вопрос 
решать совместно с регламентиру-
ющими организациями.

Стоит, по-моему, рассмотреть и 
такой вариант. Строится атомная 
станция, и пора уже думать о при-
менении электронагрева для полу-
чения горячей воды даже на период 
ремонта котельных и ЦТП. Почему 
в Германии почти нет отключений? 
Работают газовые и электрокот-
лы. Мы уже реализуем проект на 
котельной на ул.  Прилукской по 
внедрению гибридной схемы нагре-
ва воды: для выработки тепла в раз-
резе суток будут использоваться 
и газ, и электроэнергия. Полагаю, 
однажды такие схемы будут при-
менять более широко.

– Будаўніцтва шматфунк-
цыянальнага комплексу 
«Газпром-центр» распачалося 
тры гады таму. Да таго, як 
пляцоўку плошчай 8,27 
гектара абнеслі сінім плотам, 
нягледзячы на пратэсты мінчан, 
быў зруйнаваны аўтавакзал 
«Маскоўскі».

Першапачаткова планавалася, 
што інфраструктура будучага 

комплексу будзе складацца з 
офіснага будынка, гасцініцы, 
фізк ульт у рна-з аб аўляльнай 
часткі, медцэнтра і паркінга.

Самы высокі будынак павінен 
быў налічваць 35 паверхаў. 
Але з часам гэтыя планы былі 
скарэкціраваны. І ў 2016-м 
будоўлю «замарозілі».

Напрыканцы таго ж года 
«Газпром» пачаў працэдуру 

кансервацыі аб’екта. Прычына 
такога кроку ляжала на паверхні 

– скарачэнне фінансавання 
праекта з боку расійскага 

інвестара.
– «Газпром» удакладняе як 

аб’ёмы інвестыцый, так і памеры 
комплексу. Думаю, у гэтым годзе 
ў нас з’явіцца канкрэтыка. Ёсць 
дакладнае даручэнне кіраўніка 
дзяржавы, што да 2020 года 
работы павінны быць завершаны. 
Зараз мы працуем з ААТ 
«Газпром трансгаз Беларусь», 
каб выканаць гэтае даручэнне, – 
гаварыў яшчэ год таму старшыня 
Мінгарвыканкама Андрэй 
Шорац.

Дарэчы, на пачатку гэтага 
года з’явіліся чуткі аб тым, 
што новым генпадрадчыкам 
будаўніцтва «Газпром-центра» 
стане італьянская кампанія 
Codest, а будаўнічыя работы 

адновяцца вясной.
Днямі карэспандэнт 

«Народнай Волі» пабываў на 
месцы даўгабуду. Будоўля як 
стаяла, так і стаіць «замарожанай» 
– ні працуючых на тэрыторыі 
будаўнікоў, ні тэхнікі заўважана 
не было. На будоўлі мёртвая 
цішыня. Пасярод агароджанай 
тэрыторыі знаходзіцца бетонны 
каркас у некалькі паверхаў. Па 
перыметры бетонныя пралёты 
абцягнуты будаўнічай стужкай.

Адзінае, што за апошнія гады 
там змянілася, – пашпарт аб’екта. 
Калі раней там было напісана, 
што аб’ект будзе здадзены ў 2018 
годзе, то зараз дату пасунулі на 
два гады – да 30 снежня 2020-га.

Антон ВІТАЛЬЕЎ.

КОММУНАЛЬНОЕ 
ХОЗЯЙСТВО

8 верасня ў інтэрнэце з’явілася петыцыя з заклікам зрабіць 17 верасня «Днём 
Уз’яднання Беларусі». Ініцыятарам выступіла «суполка арганізацыйнага камітэта  
па стварэнні Нацыянал-Бальшавіцкай Партыі ў Рэспубліцы Беларусь». За першы 
тыдзень пад петыцыяй сабралі… 47 подпісаў.

Яшчэ 30 кастрычніка 1939 года Народны сход Заходняй Беларусі абвясціў  
17 верасня Днём вызвалення працоўных Заходняй Беларусі ад прыгнёту буржуазіі  
і памешчыкаў. Гэтае свята было ўрачыста адзначана толькі аднойчы – у 1940 годзе.  
З заканчэннем Другой сусветнай вайны яго прыбралі з афіцыйнага календара,  
каб не пакрыўдзіць новага саюзніка СССР – Польскую Народную Рэспубліку.

Толькі ў верасні 1989 года зноў вярнуліся да ідэі адзінага свята – Дня ўз’яднання 

Заходняй Беларусі з БССР. Праўда, цяпер у якасці кропкі адліку акрамя 17 верасня 
называлася 28 кастрычніка. Менавіта тады Народны сход у Беластоку прыняў 
дэкларацыю пра ўваходжанне Заходняй Беларусі ў склад БССР.

Урэшце 11 студзеня 1990 года Указам Прэзідыума Вярхоўнага Савета БССР быў 
вызначаны Дзень уз’яднання Заходняй Беларусі з БССР у якасці свята, якое прыпадала 
на 14 лістапада. Менавіта ў гэты дзень у 1939 годзе Вярхоўны Савет  
БССР афіцыйна ўключыў Заходнюю Беларусь у склад рэспублікі.

Аднак ці можна лічыць падзеі верасня-лістапада 1939 года «святам нацыянальнага 
вызвалення і ўз’яднання»? На гэты конт свой погляд маюць гісторыкі  
Аляксандр СМАЛЯНЧУК і Алесь БЕЛЫ.

Аляксандр Фёдаравіч СМАЛЯНЧУК, доктар гістарычных навук, прафесар Еўрапейскага гуманітарнага ўніверсітэта (Вільнюс), 
дырэктар Інстытута гістарычных даследаванняў (ЕГУ), заснавальнік інтэрнэт-праекта «Беларускі архіў вуснай гісторыі».

– Якое значэнне падзей верасня 1939 
года ў гісторыі Беларусі?

– Аб’яднанне беларускай зямлі і бела-
рускага народа ўвосень 1939 года – адна з 

найважнейшых падзей нашай гісторыі ў 
ХХ стагоддзі. Толькі нельга забываць, што 
гэтае аб’яднанне адбылося ў сталінскім 
ГУЛАГу пасля паразумення паміж 

Сталіным і Гітлерам, якое таксама пры-
вяло да пачатку Другой сусветнай вайны.

– Як жыхары Заходняй Беларусі 
прынялі прыход Чырвонай Арміі ў 
верасні 1939 года?

– Дадзеныя вуснай гісторыі дазваля-
юць сцвярджаць, што значная частка 
насельніцтва Заходняй Беларусі, у тым ліку 
праваслаўныя беларусы і частка яўрэйскай 
супольнасці, віталі прыход Чырвонай арміі. 
Міжваенная Польшча не стала сапраўднай 
Айчынай для многіх жыхароў Заходняй 
Беларусі, якія адчувалі сябе людзьмі «дру-
гога гатунку». Але хутка радасць змянілася 
расчараваннем у палітыцы «першых 
саветаў» і страхам перад рэпрэсіямі. У той 
жа час агрэсія СССР для палякаў была 
сапраўднай трагедыяй. Менавіта яны сталі 
«ахвярай №1» для савецкай улады і яе 
карных органаў. Важнай старонкай гэтай 
трагедыі быў удзел беларусаў і яўрэяў у 
расправах з польскім насельніцтвам. 
Звычайна яны былі інспіраваны новай 
уладай, якая імкнулася чужымі рукамі 
праводзіць палітыку рэпрэсій, але гэта не 
здымае адказнасці з непасрэдных забойцаў 
і рабаўнікоў.

– Ці было гэта вызваленне або заня-
воленне? Ці было аднадушша ў гэтым 
плане?

– Тэрмін «вызваленне» быў і заста-
ецца элементам савецкай прапаганды. 
Ні Сталін, ні Гітлер ніколі не думалі 
пра вызваленне беларусаў. Гэта было 
заняволенне, і нават бяднейшая частка 
насельніцтва Заходняй Беларусі вельмі 
хутка гэта адчула і зразумела. Вось толькі 
страх не дазваляў казаць пра гэта ўголас.

– Якімі запомніліся салдаты 
Чырвонай арміі сведкам тых падзей? 

– Вусныя ўспаміны сведак наступлен-
ня Чырвонай арміі сведчаць пра расчара-
ванне многіх мясцовых жыхароў з наго-
ды знешняга выгляду, тэхнікі і ўзбраення 
«першых саветаў». Савецкая прапаганда 
крычала пра магутнасць Чырвонай арміі і 
СССР, а выгляд салдат і афіцэраў сведчыў 
зусім пра іншае. Сведкі распавядалі пра 
галодных і змучаных салдат, што не мелі 
нават добрых ботаў, а коні ў іх былі 
памерам з сабаку, вінтоўкі боўталіся на 
шнурках...

– Як на заканадаўчым узроўні адбы-
лося ўключэнне Заходняй Беларусі ў 
склад БССР?

– Далучэнне Заходняй Беларусі 
заканадаўча было аформлена 14 лістапада 
1939 года, калі сесія Вярхоўнага Савета 
БССР прыняла ў склад рэспублікі 
Заходнюю Беларусь. Але насамрэч да 

чэрвеня 1941 года захоўвалася старая 
«рыжская» мяжа з савецкімі памежнымі 
заставамі, якая па-ранейшаму падзяля-
ла Беларусь. Жыхары яе заходняй часткі 
не мелі магчымасці свабодна навед-
ваць усход БССР і яе сталіцу. Толькі 
агрэсія нацысцкай Германіі канчаткова 
зліквідавала гэтую мяжу…

– Як праходзіла палітыка 
саветызацыі ў Заходняй Беларусі? Якую 
ролю ў гэтым мелі рэпрэсіі?

– Рэпрэсіі супраць «сацыяльна і нацы-
янальна чужых» былі галоўным элемен-
там палітыкі саветызацыі. Фактычна 
толькі шляхам рэпрэсій сталінскі СССР 
мог забяспечыць уласнае панаван-
не на землях Заходняй Беларусі. Іншых 
рэсурсаў камуністы не мелі.

– Ці дапускаліся выхадцы з Заходняй 
Беларусі да кіраўніцтва ўключаных у 
склад БССР тэрыторый?

– «Першыя саветы» таксама засталіся 
ў памяці як час панавання «ўсходнікаў». 
Менавіта яны былі галоўным кадравым 
рэсурсам новай улады. Мясцовыя жыха-
ры мелі шанц трапіць толькі ў лакаль-
ныя органы ўлады ніжэйшага ўзроўню, 
напрыклад, у мясцовыя сялянскія 
камітэты. Даверу да «тутэйшых» ні Мінск, 
ні Масква не мелі.

– Якое значэнне, на вашу думку, мелі 
падзеі верасня 1939 года для гісторыі 
Беларусі? 

– Азіраючыся на 17 верасня і яго-
ныя непасрэдныя наступствы, я бачу 
перш за ўсё каласальныя дэструктыўныя 
наступствы: ліквідацыю прыватнай 
уласнасці, рэпрэсіі супраць уласнікаў і 
носьбітаў рэлігійнага светапогляду, жор-
сткую ўніфікацыю мыслення і грамадскай 
дзейнасці, сфальсіфікаваныя «выбары». 
Канешне, я шаную сучасныя межы і лічу 
іх у асноўным гістарычна справядлівымі 
– у маштабе тысячагоддзя. Але гэтыя 
межы ўсталяваны не ў выніку падзей 1939 
года, а ў выніку 1945 года. На перамо-
гу ў Другой сусветнай вайне мы можам 
спасылацца і дзеля абгрунтавання нашай 
тэрытарыяльнай цэласнасці. Гэтая пера-
мога непараўнальна  больш маральная, 
чым драпежніцкі ўдар у спіну міжваеннай 
польскай дзяржаве, якая, нагадаю, перад 
тым адмовілася далучыцца да паходу 
Гітлера на ўсход.

А негатыўныя наступствы верасня 
1939 года мы перажываем і дагэтуль.

– Ці існавала розніца ў эканамічным 
становішчы і пабытовым жыцці жыхароў 
Заходняй Беларусі і БССР да 1939 года? Ці 
сапраўды Заходняя Беларусь была аграр-
ным прыдаткам Польшчы? 

– Мне здаецца, першае пытан-
не – рытарычнае, бо ўсе ведаюць, што 
жыццё ў міжваеннай Польшчы было 

нашмат вальнейшым і заможнейшым, 
чым у СССР. Асабліва ў эканамічным 
плане, пасля пераадолення сусветнага 
эканамічнага крызісу, пасля 1934 года. 
Кожны меў магчымасць працаваць на 
сябе, а калі не мог добра зарабіць на 
радзіме – выязджаў ці то ў Латвію, ці то 
ў Амерыку. І часта вяртаўся ужо з пачат-
ковым капіталам. Продкі маёй жонкі, 
адной нагой заможныя сяляне, другой – 
месцічы-пачаткоўцы, мелі дом і крамку ў 
Баранавічах і хутар пад горадам, некалькі 
дзясяткаў гектараў. Я ўпэўнены: калі б не 
1939 год і не вайна, што прыйшла следам, 
сёння мы жылі б не горш за палякаў.

На другое пытанне адказаць скла-
даней. А ці была даваенная Беларусь 
адсталым аграрным рэгіёнам СССР? 
Індустрыялізацыя абодвух частак сучас-
най Беларусі пачалася амаль адначасо-
ва. На ўсходзе – дырэктыўна, з першай 
«пяцігодкі», на захадзе – пераважна 
высілкамі мясцовага капіталу, але і тут 
перад вайной пачалі паўставаць вялікія 
прадпрыемствы. Прадукцыя гуты (шкля-
нога завода)  «Нёман» перад вайной пра-
давалася па ўсім свеце, можа, на якія 
паўкроку адстаючы ад грэбня тагачас-
най моды, чаго мы сёння не назіраем. 
І заўважце, пасля вайны Саветы не 
спяшаліся праводзіць індустрыялізацыю 
Заходняй Беларусі, не давяраючы 
лаяльнасці мясцовых жыхароў. Таму 
тэзіс пра «аграрны прыдатак» з вуснаў 

прасавецкіх прапагандыстаў гучыць 
досыць цынічна.

– Ці існуе нейкая рэгіянальная 
розніца паміж тэрыторыямі, якія да 
1939 года знаходзіліся па розныя бакі 
мяжы? Калі так, то ці істотныя гэта зме-
ны і ўвогуле ў чым гэта праяўляецца?

– Па-першае, рэгіянальная розніца 
паміж гэтымі тэрыторыямі – гэта вынік 
зусім не толькі перыяду 1915–1939 гадоў. 
Асабліва калі мы кажам пра паўночную 
частку заходняй Беларусі, пра ўсход 
гістарычнай Літвы. Паўночная част-
ка мяжы паводле Рыжскай дамовы 1921 
года – гэта ў аснове сваёй старая літоўска-
руская мяжа, месцамі тысячагадовай 
даўніны. Розніца, безумоўна, існуе дагэ-
туль, хаця, канешне, сацыяльныя групы, 
якія традыцыйна былі носьбітамі гэтага 
гістарычнага адрознення, у 1940-х былі 
знішчаны або вымушаны эмігрыраваць. 
Але архітэктура, літаратурныя помнікі, 
а часткова – працоўная і сямейная эты-
ка – дагэтуль нагадваюць пра істотную 
адрознасць з Усходам. І гэта ўздзейнічае на 
адукаваную частку перасяленцаў з Усходу 
і прымушае, прынамсі, некаторых з іх 
адчуць адказнасць за асэнсаванне і куль-
тываванне гэтых адрознасцяў. У тым ліку 
значна старэйшых за ХХ стагоддзе. Мяне, 
напрыклад, моцна засмучае, што тысячы 
літоўскіх тапонімаў Панямоння застаюцца 
незразумелымі яго сучасным жыхарам. У 
сваім рэгіёне я па меры магчымасці ста-

раюся іх тлумачыць і папулярызаваць. 
Іншы прыклад – частковая пераемнасць 
уласнасці. Я жыву ў доме, набытым у закон-
ных гаспадароў – у нашчадкаў сям’і, якая 
жыла на гэтым месцы задоўга да 1939-га 
або 1921 года, – у выніку звычайнай рынка-
вай здзелкі. На ўсходзе такое амаль немаг-
чыма. У нашым Валожынскім раёне вельмі 
шмат такіх перасяленцаў, і большасць з іх 
так ці інакш апелюе да гэтай меркаванай 

пераемнасці, часам нават неўсвядомлена. 
Ну а калі вас цікавіць эканамічнае вымя-
рэнне – дык на захадзе сённяшняй Беларусі 
нашмат болей моцных сельскагаспадарчых 
прадпрыемстваў, такіх як агракамбінат 
«Сноў» і іншых. Псіхалагічная сувязь з 
зямлёй, якую геніяльна выразіў Рушчыц 
на аднайменнай карціне, тут размыта не ў 
такой ступені, як над Дняпром.

Васіль ГЕРАСІМЧЫК.

Алесь БЕЛЫ, доктар гуманітарных навук, аўтар кніг па гісторыі беларускай кухні.

Савецкі танк у Слоніме 18 верасня 1939 г.

Народныя гулянні ў Слоніме 18 верасня 1939 г.

ВАС ЦІКАВІЦЬ…

Што там, за сінім плотам?
Некалькі гадоў таму на месцы зруйнаванага аўтавакзала 

«Маскоўскі» з’явіўся даўжэзны сіні плот. Будаўніцтва шматфунк-
цыянальнага комплексу на рагу праспекта Незалежнасці і вуліцы 
Філімонава задумаў расійскі «Газпром».

«Народная Воля» неаднаразова пісала пра гэты даўгабуд. Не 
магла б газета распавесці: калі будзе і ці будзе пабудаваны гэты 
аб’ект?

Сяргей Кірылаў, Мінск.
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АСОБА

Віктар ДАШУК:

«Мару дажыць  
да 100 гадоў і зняць фільм  
па маім новым рамане»

16 верасня споўнілася 80 гадоў Віктару Дашуку – выбітному беларускаму кінарэжысёру-дакументалісту, народнаму артысту, 
лаўрэату Дзяржаўнай прэміі СССР, шматлікіх міжнародных кінафестываляў, народнаму артысту БССР. Цягам апошніх 25 гадоў 

беларускія ўлады яго проста не заўважаюць. Забыўся пра існаванне выбітнога рэжысёра і «Беларусьфільм»,  
якому Віктар Дашук аддаў больш за 30 год свайго жыцця.

Віктарам Дашуком па 
ўласных сцэнарыях знята больш 
за 80 твораў, у тым ліку некалькі 
лірычных мастацкіх фільмаў 
пра каханне («Двое на востра-
ве слёз», «Салодкі яд кахання»). 
Дашук – пачынальнік серыялаў 
у дакументальным кіно («Я з 
вогненнай вёскі», «У вайны не 
жаночы твар»). Некаторыя з яго 
фільмаў забаронены ў Беларусі 
(«Ноч доўгіх нажоў», «Рэпартаж 
з клеткі для трусоў» – пра 
палітычныя забойствы і злачын-
ствы ў Беларусі).

Напярэдадні юбілею Віктар 
Дашук пагадзіўся паразважаць 
на Радыё Свабода пра сучаснае 
мастацтва, дакументальнае кіно, 
прыгожых жанчын, а таксама пра 
бульбу і памідоры.

«Улады ўжо  
даўно забыліся  

пра мяне»
– У мяне не было ніводнага 

афіцыйнага юбілею, і гэтым ра- 
зам яго няма. Таму святкую сам-
насам. Каб не выглядаць чала-
векам, які скардзіцца, я проста 
вырашыў не нагадваць уладам пра 
сваё існаванне, а яны ўжо даўно 
забыліся пра мяне. Я ніколі нічога 
не прашу. Не хачу быць падоб-
ным да чалавека, які выпрошвае 
нешта. Я самадастатковы чалавек, 
і мяне задавальняе тое, што ёсць. 
Галоўнае не ў гэтым. Галоўнае ў 
іншых рэчах.

Пра сучаснае 
дакументальнае  

кіно
– Казаць, што дакументаль-

нага кіно ў сучаснай Беларусі 
няма зусім, была б грахом, таму 
што ёсць некалькі чалавек, якія 
працуюць дастаткова таленавіта і 
дастаткова прафесійна. Чаму так 
кажу? Бо часам гэтыя паняцці 
разыходзяцца. Таму што талент 
мацнейшы за прафесійнае май-
стэрства. Гэта Віктар Аслюк, 
Вольга Дашук і Галіна Адамовіч. 
Дарэчы, усе мае вучні. Яны тры-
маюць планку.

Але дакументальнае кіно 
прывязана да кінастудыі, таму 
што мы павінны мець нейкую 
капейку, каб штосьці рабіць. Але 
фізічна для «Беларусьфільма» 
дакументальнага кіно про-
ста няма, яно не існуе. Бо гру-
па Аслюка працуе на маіх вачах, 
і яны не могуць выехаць у 
камандзіроўку, бо ў кіроўцы два 
літры бензіну. Гэта не скарга, а ў 
нас проста такі лад жыцця.

«Я ніколі не быў 
канфармістам»

– Я па паходжанні селянін і жыў 
у даволі абмежаванай прасторы да 
сваёй сталасці. Яшчэ ў юнацкія 
гады я атрымаў на чыста фізічным 
узроўні такую загартоўку, якая 
дапамагае мне знаходзіць спосабы 
ўласнага існавання ў мастацтве. Я 
ніколі не быў канфармістам.

Я быў адным з тых, хто 
прыдумаў дакументальныя серы-
ялы. Яны з’явіліся недзе на пачат-
ку 1970-х. Першы серыял – «Я з 
вогненнай вёскі» паводле кнігі 
Алеся Адамовіча, Уладзіміра 
Калесніка і Янкі Брыля. Быў 
вельмі сур’ёзны супраціў улад, 
таму што я парушаў усе правілы 
«вялікага гераізму» падчас Вялікай 
Айчыннай. Быў велічэзны супраціў 
з боку генералаў ад мастацтва і 
генералаў ад улады. Але Алесь 
Адамовіч умеў знаходзіць людзей, 
якія дапамогуць, – трэба ж яшчэ 
мець майстэрства лавіраваць! 
Карацей, наш серыял уратаваў 
Канстанцін Сіманаў.

Што тычыцца серыяла «У 
вайны не жаночы твар», Данііл 
Гранін вельмі дапамог нам. Яны 
з Алесем Адамовічам пісалі тады 
«Блакадную кнігу», якую, між 
іншым, я павінен быў здымаць. 
Але мы ўпусцілі час...

Дзякуючы гэтым двум магут-
ным серыялам мы пакінулі 
гісторыю. Таму дакументальнае 
кіно не павінна знікнуць – у яго 
ёсць яшчэ адна функцыя, магчы-
ма, самая галоўная: мы захоўваем 
гісторыю краіны, прычым 
аб’ектыўную. Гэта ўспаміны лю- 
дзей, гэта дэталі той жа вайны.

Пра «Беларусьфільм»: 
«Цяпер там няма нікога 
выбітнога, заўважнага»

– Самае непрыемнае на 
сённяшні дзень – што студыя 
«Беларусьфільм» наогул можа 
знікнуць. Таму што ўсё робіцца 
дзеля таго (з эгаістычных ці нейкіх 
іншых прычын), каб давесці яе да 
банкруцтва. Цяпер працэсы, якія 
ідуць у бізнесе, як у прыродзе: калі 
ты не з’ясі некага, то з’ядуць цябе. 
Натуральныя прыродныя працэсы 
пераносяцца і на мастацтва. А ў 
мастацтве многа халтуры.

У 1960–1980-я гады на тым жа 
«Беларусьфільме» было два-тры 
дзясяткі вельмі моцных рэжысёраў. 
Цяпер там няма практычна нікога 
выбітнога, заўважнага (калі за лак-
мус браць людзей, якія сышлі, – 
Турава, Дабралюбава, Пташука ды 
іншых). Зрэшты, мне не хацелася б 

так трагічна ўсё разглядаць. Нешта 
ж здымаюць...

Думаю, кіно будзе існаваць у 
нейкіх іншых формах. Бо право-
дзяцца ўжо фестывалі мастацкіх 
фільмаў, якія зняты нават на 
смартфон.

Час патрабуе нейкага іншага 
ладу жыцця. А з другога боку, іншыя 
рэчы – эканоміка, палітычныя 
адносіны, пытанні ўлады – яны на 
сённяшні дзень разбуральны эле-
мент увогуле для мастацтва.

Справа цяпер не ў грашах 
нават, а справа ў патрабаваннях 
грамадства. Мастацтва існуе таму, 
што, з аднаго боку, грамадства 
яго не заўважае, а з другога боку, 
грамадства не можа жыць без 
мастацтва. Тут такія нажніцы.

«Асоба, калі яна ёсць, 
усё роўна сябе 

праявіць»
– Я павінен сказаць з вышыні 

свайго палёту і ўзросту, што самы 
страшны працэс, які адбываецца, – 
гэта знікненне атмасферы ці нейкіх 
плыняў, адсутнасць спрыяльных 
умоў, каб нараджаліся асобы. У нас 
зніклі асобы – акцёры. Назавіце 
хоць адзін фантастычны ўзлёт у 
тэатральнай сферы, як гэта было ў 
сярэдзіне мінулага стагоддзя!

І справа не ў тым, што ёсць 
цэнзура. Мысленне асобы – яно 
прыніжанае. Няма фантастычнага 
ўзлёту думак і пачуццяў. Няма іх, 
проста няма.

І гэта працэс не толькі 
беларускі, а ўвогуле ўсясветны. 
Працэс, які не дае магчымасці 
ўзляцець. А асоба, калі яна ёсць, 
яна ўсё роўна сябе праявіць.

«Мастацтва – як 
бульба: быццам бы 

шмат, але ўсё 
нясмачнае»

– Мастацтва заўсёды трыма-
лася на асобах. А колькасць асоб 
да колькасці кінафільмаў – гэта 
прапорцыя вельмі малая. Да пры-
кладу, вось ёсць 500 фільмаў, а з іх 
толькі 20 таленавітых.

Я заканчваў Вышэйшыя кур-
сы сцэнарыстаў і рэжысёраў у 
Маскве, майстрам па рэжысуры ў 
мяне быў Андрэй Таркоўскі. І ён 
прыводзіў вельмі цікавы прыклад. 
У геніяльнага Сяргея Эйзенштэйна 
за яго жыццё было 500 вучняў, 
і ніводзін з іх не адбыўся як 
рэжысёр, хаця б набліжаны да 
свайго настаўніка. Вось так і ў 
цяперашнім кінематографе.

«Кіна» можа быць многа. Але 

колькі на гэтую колькасць фільмаў 
ёсць адзінак, якія праявілі сябе на 
ўсясветным узроўні? Гэта як бульба 
цяпер. Бульбы шмат паўсюль у кра-
мах, але ўся яна нясмачная, есці яе 
немагчыма. Вось так і з сучасным 
мастацтвам: яго быццам бы і шмат, 
але спажываць яго немагчыма.

«Творца павінен быць 
свабодны ў сваіх 

фантазіях. А ён нібыта 
натыкаецца на нейкі 

плот»
– Я меў дачыненне і да мастац-

кага кіно. Аднойчы шукаў юную 
17-гадовую гераіню для аднаго 
свайго сцэнарыя. Мне дазволілі 
пасядзець на ўступных іспытах на 
акцёрскі факультэт нашай Акадэміі 
мастацтваў. Амаль тыдзень сядзеў. 
І прыйшоў у жах, быў здзіўлены, 
расчараваны. Людзі, якія ідуць у 
мастацтва, – проста выпадковыя 
людзі, у іх адсутнічае... як бы ска-
заць? У маладых няма ўнутранай 
свабоды. Быццам бы на іх ніхто не 
цісне, ім ніхто не пагражае, але ў 
кожным сядзіць нейкі цэнзар. У 
чалавека вельмі абмежаванае кола 
ўласных ідэй – я не пра прыёмы 
кажу. Каб зрабіць твор мастацтва, 
трэба мець пэўны ўнутраны свет – 
разняволены. А ў іх гэты ўнутраны 
свет вельмі затарможаны, задушаны.

Творца павінен быць свабод-
ны ў сваіх фантазіях. А ён нібыта 
натыкаецца на нейкі плот, і ад 
гэтага плота ўсе ягоныя фантазіі 
адскокваюць. Вось гэты элемент 
унутранага разумення, што адбы-
ваецца вакол, не пашыраецца 
далей за ўласны гарод.

«Наш мозг мае гены 
страху, якія кіруюць 

чалавекам»
– Я ўспамінаю мінулае ста-

годдзе, бо асноўная частка жыц-
ця прайшла менавіта тады. 
Дык вось, поспех у працы мелі 
толькі тыя людзі, якія, нягледзя-
чы на цэнзарскі гвалт, былі раз-
няволеныя. Павінна быць сва-
бода выбару, свабода фантазіі, 
свабода ўчынкаў, нават свабода 
герояў. Калі ты выбіраеш героя, 
гэта павінен быць герой учынкаў. 
Многія гэтага баяліся, а вось тыя, 
хто менш баяўся, хто перамагаў 
самога сябе ўнутры і замахваўся 
на больш выразныя рэчы, у яго 
заўсёды быў поспех. А тыя, хто 
не мог адарвацца ад страху, ляпілі 
тое, што ўспрымалася.

І справа не толькі ў ціску з боку 
ўлады. Мы думаем, што мы кіруем 

мозгам, а насамрэч наш мозг кіруе 
намі. Дык вось гэты наш мозг, калі 
называць рэчы сваімі імёнамі, 
апошняе стагоддзе мае гены стра-
ху, якія кіруюць чалавекам.

«Кожны з нас – 
палонны свайго часу»

– Я прыйшоў у сваіх разва-
жаннях да фразы: «Кожны з нас – 
палонны свайго часу. Кожны з нас – 
гэта пясчынка часу». Але пясчынка 
павінна быць гордая, павінна мець 
гонар. І тады нешта сапраўднае бу- 
дзе зроблена. А калі гэтая пясчынка 
проста ляжыць на беразе мора, якое 
яе амывае, – яна нішто.

Калі гордасць, гонар у маста-
ка прысутнічаюць, у яго атры-
маецца твор мастацтва. А калі 
чалавек проста пясчынка – ён 
прымітыўна зарабляе на пенсію. 
Дык вось такіх гордых пясчынак 
у наш час практычна няма. Гэта 
вялікая страта.

Жыццё складанае ва ўсе вякі 
было. А што такое жыццё? Адно 
жыццё – адно нараджэнне, адна 
кветка і адна смерць.

«Ты будзеш рэжысёрам 
да тае пары, пакуль 

азіраешся на прыгожую 
жанчыну»

– Натхненне ў мяне ёсць. І хоць 
мяне няма на «Беларусьфільме» ўжо 
25 гадоў, жыццё настолькі выдатнае, 
што я не павінен на яго скардзіцца. 
Чалавек павінен скардзіцца толькі 
на самога сябе. Пакуль мозг працуе 
і пакуль пачуцці ёсць.

Я некалі на сваёй лекцыі сказаў 
студэнтам такую рэч: ты будзеш 
рэжысёрам да тае пары, пакуль 
азіраешся на прыгожую жанчыну. А 
як толькі ты прайшоў міма – усё, ідзі 
на пенсію і вырошчвай памідоры 
на лецішчы. Але памідоры таксама 
прыгожыя. А калі ты на іх прыга-
жосць таксама не будзеш звяртаць 
увагу, а думаць толькі пра тое, як 
салату з іх зрабіць, то ты ўжо і там 
скончыўся як гаспадар на зямлі.

«Я напісаў раман 
«Мемуары вуаерыста»

Я напісаў вялікі раман, 
які складаецца з чатырох кніг. 
Называецца ён «Мемуары вуа-
ерыста». Дзве кнігі пра каханне: 
«Яйка дыназаўра» і «Жар-птушкі 
чародамі не лятаюць». І дзве 
– пра жыццё: «Мордай у снег» 
(разважанні пра цэнзуру і маіх 
цэнзараў, тут ужо не пра чараду, 
а пра зграю) і апошняя кніга – 
«Двойчы расстраляныя».

Так што я спадзяюся дажыць 
да 100 гадоў і зняць па іх фільм.

«У чаканні, мусіць, і 
ёсць сэнс жыцця...»

– А сэнс жыцця ў тым, што 
чалавек чакае. Чакае, калі ў суседа 
карова здохне; чакае, што прый-
дзе нейкі шалёны прыбытак; чакае, 
што атрымае Нобелеўскую прэмію. 
У чаканні, мусіць, і ёсць сэнс жыц-
ця. Так што будзем чакаць.

Іна СТУДЗІНСКАЯ,
(Радыё Свабода.)

Фота Сяргея Гудзіліна.

***
Нагадаем, што амаль усе 

свае самыя вострыя публікацыі 
Віктар Дашук надрукаваў на ста-
ронках газеты «Народная Воля» 
– «Бал сатаны», «Последний 
репортаж из клетки для кроли-
ков», «Приходи ко мне на празд-
ник…» і іншыя.

Рэдакцыя віншуе Віктара 
Нічыпаравіча з юбілеем і 
зычыць яму моцнага здароўя і 
натхнення!

Алег ТРУСАЎ:
«Не ўсё так 
проста…»

Выконваючы абавязкі рэктара Нацыянальнага 
ўніверсітэта імя Ніла Гілевіча распавёў «Народнай Волі», 
што ўжо ў гэтым месяцы пачынаюць працаваць курсы 

падрыхтоўкі да цэнтралізаванага тэсціравання.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Нагадаем: у сакавіку гэтага 
года ўніверсітэт прайшоў 
дзяржаўную рэгістрацыю, а зараз 
ідзе праца па атрыманні ліцэнзіі.

– Паколькі для правядзення 
курсаў ліцэнзаванне не патрэбна, 
ужо 24 верасня ў памяшканні 
ГА «Таварыства беларускай 
мовы» адбудуцца першыя 
заняткі, – кажа Алег Трусаў. – 
У межах гэтых курсаў таксама 
пройдуць майстар-класы, на 
якія запрашаюцца не толькі 
тыя, хто запісаўся на курсы, 
але і ўсе жадаючыя. Першы такі 
майстар-клас будзе праводзіць 
наш знакаміты гісторык і 
літаратар Уладзімір Арлоў, а ў 
кастрычніку плануюцца заняткі 
з журналісткай Святланай 
Калінкінай і музыкантам 
Андрусём Такіндангам.

– Колькі чалавек зараз 
запісалася на платныя курсы?

– Пакуль што восем чалавек, 
але, мяркую, гэта толькі пачатак. 
Тым больш што мы фарміруем 
розныя групы – для школьнікаў, 
студэнтаў, дарослых. Трэба 
сказаць, што майстар-класы 
не ўваходзяць у аплату курсаў, 
таму гэтыя восем чалавек, 
акрамя ўсяго іншага, яшчэ 
будуць працаваць 72 гадзіны з 
выкладчыкамі. Там будуць больш 
грунтоўныя заняткі.

– Не вельмі шмат запісалася 
на курсы…

– Думаю, так заўжды 
адбываецца, калі пачынаецца 
нешта новае. Людзі хочуць 
паглядзець, як будуць 
праходзіць заняткі, што з 
гэтага атрымаецца. А запіс 

будзе доўжыцца цэлы год, і я 
чакаю прыліву навучэнцаў 
напрыканцы гэтага года і на 
пачатку наступнага.

– А што чуваць з атрыманнем 
ліцэнзіі?

– Цэлая група людзей 
займаецца гэтым пытаннем. 
Пішуць вучэбныя праграмы, 
зараз мы збіраем бібліятэку. 
Знайшлі ахвяраванні і закупілі 
пэўную колькасць кніг у 
Польшчы і ў Беларусі. Прыемна, 
што і людзі масава нясуць нам 
са сваіх дамашніх бібліятэк 
кнігі, ахвяруюць на дзейнасць 
універсітэта грошы.

Адным словам, працэс ідзе. 
А пакуль не атрымалі ліцэнзію, 
курсы – добрая магчымасць 
прааналізаваць нашу будучую 
аўдыторыю. І практыка 
паказвае, што не так усё проста. 
Напрыклад, многія хочуць 
вучыцца бясплатна, такая ўжо 
прырода некаторых беларусаў.

– Ці знайшліся ўжо спонсары 
для ўніверсітэта?

– Пакуль што знайшлі грошы 
толькі на кнігі, арэнду і аплату 
персаналу. У штаце разам са мной 
працуюць яшчэ два прарэктары, 
загадчык курсаў, метадыст і 
загадчык па гаспадарчай частцы. 
Дарэчы, заробкі мы ўстанавілі 
мінімальныя – 80–90 рублёў у 
месяц.

Што ж тычыцца спонсараў, 
то тут трэба разумець такую 
рэч: пакуль не будзе атрымана 
ліцэнзія на дзейнасць, ніхто 
вялікіх грошай не дасць. Таму, як 
кажуць, усяму свой час.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Пошукі хлопчыка, які знік 
год таму ў Белавежскай 
пушчы, працягваюцца

ЧУЛІ?

Школьнік з вёскі Новы 
Двор Свіслацкага раёна Максім 
Мархалюк пайшоў у лес за 
грыбамі 16 верасня 2017 года 
і не вярнуўся. На той час яму 
было 10 год. У пошуках мало-
га ўдзельнічалі больш за дзве 
тысячы чалавек, але яго так і не 
знайшлі. 

Міліцыя сцвярджае, што 
пошукі Максіма Мархалюка пра-
цягваюцца. Хлопчык аб’яўлены ў 
міжнародны вышук. 

Паводле афіцыйных дадзе-

ных, падчас пошукаў было абсле-
давана больш за 170 кварталаў 
лесу, прычым як людзьмі, так 
і авіяцыяй, а таксама з дрона. 
Паводле міліцэйскіх зводак, 
такой колькасці пошукавых 
мерапрыемстваў і прыцягнутых 
для гэтага сіл раней у Беларусі 
не было.

Акрамя Максіма Мархалюка, 
які знік без звестак, паводле 
дадзеных міліцыі, зніклымі ў 
Беларусі лічацца 35 дзяцей.

Алесь МІХАЛЁЎ.

КВАРТИРНЫЙ ВОПРОС

Под Минском  
продают квартиру  

за 680 тысяч долларов
Таунхаус расположен рядом с поселком Ждановичи,  

в 3,5 км от столицы.
Как сообщает realt.by, дом 

«как нельзя лучше подойдет для 
тех, кто любит тишину и уеди-
ненность, запах соснового бора и 
березовой рощи и мечтает жить 
на лоне природы вблизи Минска».

В особняке всего четыре 
квартиры, что придает ему ста-
тус клубного дома. Все квартиры 
имеют отдельный вход и осна-

щены охранной сигнализацией, 
каждому собственнику принад-
лежит участок земли.

В 100 метрах слева от апарта-
ментов находится водохранили-
ще Криница, в 300 метрах справа 
– Заславское водохранилище.

Квартира выставлена на про-
дажу за 1,4 миллиона рублей, или 
680 тысяч долларов США.

Падпісацца на «Народную Волю»   
можна ў любы дзень  

у любым паштовым аддзяленні  
ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».



Испания в лидерах
В общей сложности в период 

с 1 января по 12 сентября 2018 
года в Европу через Средиземное 
море прибыли 74,5 тыс. нелегаль-
ных мигрантов, следует из опу-
бликованных 14 сентября данных 
Международной организации по 
миграции (IOM). Из этих 74,5 тыс. 

Испания приняла к себе 32,3 тыс., 
или 43% от общего числа приез-
жих. Уровень миграции в другие 
южноевропейские страны ока-
зался не таким высоким. Греция 
приняла почти 30 тыс. человек, 
Италия – 20,3 тыс., Мальта – 714, 
Кипр – 211.
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ЧТО НАС ЖДЕТ…

СТОП-КАДР!

На дороги выйдут  
беспилотные автомобили

Компьютер беспилотника 50 раз  
в секунду сканирует пространство  

и устанавливает объект, его скорость  
и направление дороги

Глава российской Госавтои-
нспекции Михаил Черников 
встретился с представителями 
«Яндекса», занимающимися разра-
ботками беспилотных технологий. 
На встрече обсуждались и вопросы 
допуска этих машин на дороги.

В том, что автомобили без 
водителя будут колесить по 
нашим трассам, сомневаться не 
приходится: технологии уже 
доросли. Все, кто посетил про-
шедший недавно Московский 
международный автосалон, могли 
лицезреть аж четыре прототипа 
беспилотника: два от ГАЗ, шаттл 
от КАМАЗ и «Яндекс.Такси». На 
образцах можно было даже про-
катиться. На специальной пло-
щадке было оборудовано круго-
вое движение, где курсирующие 
автомобили должны были усту-
пать друг другу дорогу, а также 
на дорогу неожиданно выходил 
пешеход, перед которым машина 
останавливалась...

К слову, в Шанхае в беспи-
лотном режиме передвигается 
поезд на магнитной подушке. 
Известный производитель шин на 
своем самом северном полигоне в 
Финляндии использует беспилот-
ный автомобиль для тестирова-
ния продукции. Он же на своем 
заводе под Санкт-Петербургом 
активно использует беспилот-
ные автопогрузчики. Белорусские 
130-тонные самосвалы в пилот-
ном режиме трудятся без водите-
лей в российских карьерах.

Но дорога – это особый слу-
чай. Слишком много на ней 
препятствий и сложностей. Тут 
и автомобили, и мотоциклы, и 
пешеходы, и велосипедисты. А 
еще недавно появившиеся элек-
тросамокатчики и гироскуте-
ристы. И далеко не все из них 
соблюдают ПДД. Разобраться во 
всем этом хаосе даже опытному 
водителю сложно. А уж вложить 
все это в компьютерные мозги 
кажется просто немыслимым.

Тем не менее первые беспи-
лотники уже вышли на дорогу. 
Два из них в режиме эксперимен-
та работают такси в Иннополисе, 
что под Казанью.

В основе конструкции – лидар, 
который строит трехмерную кар-
ту вокруг автомобиля. Радары 
позволяют выявлять препятствия 
и определять различные объ-
екты. В том числе движущиеся. 
Компьютер 50 раз в секунду ска-
нирует пространство и устанав-
ливает не только сам объект, но 
и его скорость, а также направ-
ление движения. Камеры считы-
вают дорожные знаки и разметку.

Как поясняют специалисты 
«Яндекса», все технические дета-
ли, оборудование и микросхемы, 
использованные в проекте, нахо-
дятся в свободной продаже. А вот 
программное обеспечение и алго-
ритмы (например, компьютерного 

зрения) – уникальные разработки 
компании. При этом конструкто-
рами сохранена функция ручного 
управления транспортным сред-
ством. Для беспилотника «Яндекса» 
не нужна отдельная дорожная 
инфраструктура – например, дат-
чики на дороге. Но чтобы выпу-
стить такие машины на трассу, 
надо решить несколько проблем.

Первая проблема – техниче-
ская. Карты, которые загружают-
ся в электронные мозги, довольно 
«тяжелые».

И их постоянно надо обновлять: 
на дорогах то начинается ремонт, то 
меняется схема организации дви-
жения. Даже в центре Москвы гео-
локация работает со сбоями. А про 
устойчивость мобильной связи и 
говорить не приходится.

Еще одна проблема. 
Технические детали и оборудова-
ние, которые используются, сей-

час свободно продаются. Но это 
не автомобильный компонент, на 
который есть гарантия от произ-
водителя, что он будет работать 
так, как заявлено, до следующего 
техобслуживания. Поэтому про-
верять технику необходимо еже-
дневно.

Да, когда технология будет 
окончательно отработана, все 
необходимые детали будут долж-
ным образом доведены до ума и 
сертифицированы именно для 
беспилотных автомобилей, толь-
ко тогда можно будет говорить о 
серийном выпуске этих машин.

Специа лис ты-оп тимис ты 
утверждают, что беспилотники 
встанут на конвейер в 2025 году, 
реалисты настроены на 2030 год.

Как отметил Михаил Черников, 
более 85% ДТП в России происхо-
дят из-за «человеческого фактора». 
Использование беспилотных авто-

транспортных средств поможет 
существенно снизить его влияние 
на состояние дорожной безопас-
ности: робот не нарушает Правил 
дорожного движения.

Надо сказать, что технологии 
определяют пешеходов, собак и 
кошек даже там, где водитель их 
просто не видит. Например, за 
автобусом, стоящим на останов-
ке, или за припаркованным на 
обочине грузовиком.

Не менее важная пробле-
ма – правовая. Чтобы допустить 
беспилотники на дороги обще-
го пользования, необходимы 
изменения в Законе о безопас-
ности дорожного движения и в 
Правилах дорожного движения. 
А чтобы разрешить беспилот-
никам перевозить пассажиров 
и грузы, потребуется менять все 
нормативные акты, связанные с 
такими перевозками.

Едем далее. Если сейчас транс-
порт, используемый для грузовых 
и пассажирских перевозок, про-
ходит техосмотр раз в полгода, 
а перед каждым рейсом провер-
ку технического состояния, то 
все это необходимо будет рас-
пространить и на беспилотные 
машины. Причем проверять у них 
потребуется не столько подвеску 

и рулевое управление, сколько 
электронную начинку и мозги. И 
все это должно быть прописано 
в нормативных актах. А прибо-
ры, которые применяются в бес-
пилотных автомобилях, должны 
быть сертифицированы. Все это 
долгая и трудная работа, которая 
даже не начата...

Хотя движение есть: замести-
тель главы Минтранса Сергей 
Аристов заявил, что Россия соби-
рается инициировать поправ-
ки в Венскую конвенцию о 
дорожном движении 1968 года. 
Предполагается прописать, что 
автомобиль может быть частично 
автоматизирован (активный кру-
из-контроль или система удержа-
ния авто в полосе), при этом води-
тель обязан находиться за рулем 
и иметь возможность отключить 
систему. Также автомобиль может 
быть «высокоавтоматизирован». 
То есть может передвигаться без 
участия водителя в зависимости 
от дорожных и погодных усло-
вий. И наконец, машина может 
быть «полностью автоматизирова-
на». То есть может передвигаться 
самостоятельно в любых услови-
ях. Поправками также допускается 
установка в машине неотключае-
мой системы автопилота, которая, 
по сути, приравнивается к водите-
лю, – она должна следить за релье-
фом местности, погодой, а также 
остановить машину перед неожи-
данно возникшим препятствием.

И наконец главная проблема. 
Как определять субъекты ответ-
ственности в случае ДТП с уча-
стием автомобиля, оснащенного 
технологией беспилотного управ-
ления, и машины, управляемой 
человеком? Допустим, что произо-
шел сбой в системе и беспилотник 
врезался в другой автомобиль. Кто 
будет возмещать ущерб, ведь води-
теля за рулем нет? Собственник 
транспортного средства, который 
приобрел эту машину? А может, 
тот, кто ее произвел?

Допустим, что в аварии вино-
ват водитель обычного автомоби-
ля. Как он заполнит европротокол, 
ведь для этого нужна подпись вто-
рого участника ДТП?

Апологеты беспилотного 
транспорта предрекают, что авто-
мобили с водителем вообще будут 
вытеснены. Но в это слабо верит-
ся. Ведь помимо доставки своего 
тела из одной точки в другую, 
есть еще удовольствие от вожде-
ния. А еще есть дача, рыбалка, 
охота, путешествия... И все это 
вряд ли будет возможно реализо-
вать на беспилотном автомобиле. 
Просто из-за отсутствия устой-
чивой связи. Ради рыбалки, охо-
ты или посещения каких-нибудь 
заповедных мест с дорог необхо-
димо съезжать. И вряд ли беспи-
лотник поможет на бездорожье. 

Владимир БАРШЕВ.
(rg.ru)

Растет список 
претендентов

Вчера бывший советник банка SEB экономист  
Гитанас Науседа  сообщил, что принял решение  
стать кандидатом на выборах президента Литвы,  

которые состоятся 12 мая 2019 года. 

Мюнхен приглашает на праздник пива

Пиво в Германии можно, конеч-
но, пить круглый год, но на мюн-
хенском Октоберфесте в течение 
двух недель оно просто льется рекой. 
Начнут в эту субботу, 22 сентября. В 
2018 году литровая кружка пива на 

Октоберфесте в Мюнхене будет сто-
ить от 10,70 до 11,50 евро. 

Во время пивного праздника на 
лугу Терезы устанавливают 14 пивных 
павильонов, каждый из которых может 
вместить несколько тысяч посетителей. 

Самый большой из них рассчитан более 
чем на 11 тысяч человек. Ставят также 
более двух десятков малых павильонов: 
пивных, кафе и закусочных – до 500 
человек. Общее количество мест за сто-
лами Октоберфеста – около 119 тысяч.

У СОСЕДЕЙ

Таким образом, число жела-
ющих возглавить соседнюю 
страну выросло, но еще не все 
потенциальные кандидаты объ-
явили о том, что будут участво-
вать в выборах. Однако это не 
мешает социологам интересо-
ваться общественным мнени-
ем и включать в опросы  тех 
политиков, которые еще думают, 
побороться или нет за прези-
дентский пост.

Нынешний глава государ-
ства Даля Грибаускайте не 
может в третий раз претендо-
вать на этот пост. К маю 2019 
года она  пробудет на своей 
должности 10 лет. 

Большинство политологов 
и обозревателей отмечают, что 
это будут одни из самых инте-
ресных президентских выборов 
за весь период независимости 
Литвы, так как до сих пор нет ни 
одного яркого кандидата, то есть 
практически у всех претенден-
тов равные возможности. 

Гитанас Науседа (на фото) 
объявил вчера о своем наме-
рении участвовать в выборах 
в присутствии супруги Дианы, 
а также членов  своей команы. 
Науседу продвигают банкиры, 
он является человеком нынеш-
ней элиты.  По опросам обще-
ственного мнения, Науседа пока 
лидер рейтинга кандидатов в 
президенты Литвы. Неделю 
назад Науседа ушел с поста 
советника президента бан-
ка SEB. По последним данным 
опроса, заказанного delfi.lt и 

проведенного компанией Spinter 
tyrimai, за Науседу готовы голо-
совать 19,7% участников опроса. 

За еще одного претендента 
–  мэра Каунаса Висвальдаса 
Матийошайтиса – 14,4%. 
Третий в рейтинге  нынеш-
ний премьер-министр стра-
ны Саулюс Сквернялис, у него 
10,7%, хотя еще летом именно 
Сквернялиса считали лидером 
гонки. Два последних кандидата 
еще не подтвердили официаль-
но свое участие в выборах пре-
зидента Литвы. 

На четвертом месте рей-
тинга – Вигаудас Ушацкас, до 
недавнего времени представ-
лявший интересы Европейского 
Союза в России. Аналитики 
говорят, что этот кандидат одно-
временно устроит и Брюссель, и 
Москву. Политологи подчерки-
вают, что Ушацкас принадлежит 
к тем силам в Европе, которые 
выступают за сбалансирован-
ный, компромиссный, прагма-
тичный подход к отношениям с 
Россией. Замыкает рейтинг  кон-
серватор Ингрида Шимоните – 
она на пятом месте. Шимоните 
– бывший министр финансов. 
Бвший премьер Литвы Андрюс 
Кубилюс говорит, что она ста-
ла бы «сильным президентом», 
поскольку у нее не только 
обширные знания, но и сильная 
харизма.

13,9% участников опроса 
сказали, что не знают, за кого 
голосовать, или не планировали 
участвовать в выборах. 

Только после 
возвращения  

Курил
Премьер Японии сделал заявление  

по мирному договору с Россией
Премьер-министр Японии Синдзо Абэ утвержда-

ет, что напомнил президенту РФ Владимиру Путину 
о базисной позиции его страны по проблеме терри-
ториального спора и заключения мирного договора 
после того, как российский президент выступил с 
предложением заключить мирный договор между 
странами до конца этого года без предварительных 
условий. С таким заявлением глава японского прави-
тельства выступил в воскресенье в эфире телеканала 
NHK.

«Я неоднократно озвучивал президенту Путину 
нашу позицию, согласно которой сначала должен быть 
решен территориальный вопрос, и только затем реше-
на проблема мирного договора. Озвучивал я ее и до 
высказывания президента России, и на всякий случай 
повторил ее ему и после того, как он выступил с тем 
предложением», – утверждает глава японского прави-
тельства.

Он также отметил, что «многие специалисты и 
аналитики считают, что предложение президента 
Путина демонстрирует его большое желание решить 
проблему мирного договора» между двумя странами.

Ранее генеральный секретарь Кабинета министров 
Японии Йосихиде Суг заявил, что Япония готова 
заключить мирный договор с Россией только после 
возвращения Курильских островов. 

ДИАЛОГ

ЦИК направит комиссию 
ПУЛЬС

Центризбирком России отка-
зался подводить итоги выборов 
губернатора Приморского края 
и, по словам главы ЦИК Эллы 
Памфиловой, до среды берет тайм-
аут на изучение всех обращений по 
выборам в Приморье. 

Как известно, в выходные в 
Приморье прошли выборы губер-
натора, и после подсчета 99% 
бюллетеней лидирует кандидат  
Андрей Тарасенко от провластной 

партии «Единая Россия» с 49,55%. 
Его соперник Андрей Ищенко 
(КПРФ) набирает 48,06%. Хотя 
еще после подсчета 95% голо-
сов кандидат от КПРФ опережал 
единоросса. Однако, когда были  
обработаны 99% протоколов, рас-
клад изменился в пользу господи-
на Тарасенко. В штабе господина 
Ищенко изменение результатов 
назвали беспределом и пообеща-
ли их оспорить. 

За новый референдум!
Мэр Лондона Садик Хан высту-

пил за проведение повторного 
референдума по вопросу целесоо-
бразности выхода Великобритании 
из Европейского Союза. Политик 
раскритиковал кабинет премьера 
Терезы Мэй за провальные, на его 
взгляд, переговоры с Брюсселем по 
«брекситу». По словам Хана, бри-
танцы должны сказать последнее 

слово. Глава британского кабине-
та Тереза Мэй ранее заявляла, что 
повторный референдум по брек-
ситу был бы предательством демо-
кратии.

Великобритания покинет ЕС в 
конце марта 2019 года. Переговоры 
по условиям «брексита» между 
Лондоном и ЕС должны завер-
шиться до конца октября.
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Спросите у уролога
ПРЯМАЯ ЛИНИЯ

Что приводит к развитию цистита?  
Сколько литров воды надо выпивать за день? 
Откуда берутся камни в почках и что делать,  
чтобы они не росли?
Мы продолжаем публиковать ответы  

(см. «Народную Волю» №73 за 14 сентября)  
на вопросы наших читателей, которые поступили 
на «Прямую линию» с урологом высшей катего-
рии, заведующей урологическим  
отделением медицинского центра «ЛОДЭ»  
Ольгой Викторовной АНТОНОВОЙ. 

Минимум литр  
воды в сутки!

– Добрый день, «Народная 
Воля», звоню из Слонима. 
Хотела бы попросить у Ольги 
Викторовны совета, как себя 
вести, чтобы не повторился 
цистит. В чем причина его 
возникновения? 

– Чаще всего это переох-
лаждение. У женщин нередко 
цистит возникает после поло-
вого акта, поэтому каждый раз 
после половой близости надо 
обязательно посетить туалет, а 
затем хорошенько подмыться. 
Проявляется цистит частыми 
позывами в туалет, в том чис-
ле и ночными, мочеиспускание 
болезненное, в конце моче-
испускания появляется резь, в 
моче может быть кровь. Также 
пациенты с циститом часто 
отмечают боли в низу живота. 

Цистит – это воспаление 
мочевого пузыря. Главное лече-
ние – тепло. Можно в бутылку 
налить теплой воды и подер-
жать ее в низу живота недолго, 
около 15 минут. Из рекомен-
даций также обильное питье – 
лучше, если это будет чистая 
вода, ягодные морсы, особен-
но клюквенный, брусничный 
– это природный антисептик. 
Минимум надо выпивать литр 
воды в сутки, чтобы бактерии 
вымывались. Из питания следу-
ет исключить острое, соленое, 
кислое, алкоголь. 

Из лекарственных средств 
при цистите назначаются уро-
антисептики, таблетки этой 
группы продаются без рецеп-
та. Ну, и при первых симпто-
мах надо сразу бежать к врачу, 
чтобы он назначил адекват-
ное лечение, потому что если 
не лечить цистит, инфекция 
может подняться выше, до 
почек – а это уже серьезное 
заболевание. Кроме того, недо-
леченный цистит может перей- 
ти в хроническую форму, и 
неприятные ощущения будут 
возникать постоянно.

– Здравствуйте, меня 
зовут Наталья, живу не в 
Минске, уролога в поликли-
нике нет. Хотела бы задать 
Ольге Викторовне сразу 
несколько вопросов.

– Давайте по порядку.
– Может ли проявиться 

цистит при зачатии ребенка? 
Я в профилактических целях 
принимаю гомеопатический 
препарат, так как в июне 
лежала в больнице с острым 
пиелонефритом. С молодым 
человеком захотели желанно-
го малыша, но наутро после 
полового акта побежала в 
туалет и поняла, что у меня 
цистит – не впервые с ним 
«сотрудничаю».

– Да, у женщин может 
возникать цистит после поло-
вой близости. Это посткои-
тальный цистит, и возникает 
он именно тогда, когда люди 
начинают планировать зачатие 
ребенка и активно жить поло-
вой жизнью. Бактерии могут 
подниматься в уретру во вре-
мя половой близости. 

Препарата, который вы при-
нимаете, может быть недоста-
точно. После каждого полового 
акта обязательно ходите в туа-
лет, а затем тщательно подмы-
вайтесь жидким мылом с анти-
септиком. Можно принять и 
капсулу уроантисептика. Все это 
препятствует развитию цистита. 
Если же вы боитесь навредить 
будущему малышу, уроантисеп-
тик можно заменить двумя дра-
же гомеопатического препарата 
– безвредного при зачатии. 

– Цистит может помешать 
плоду развиваться? И вооб-
ще, наступит ли при цистите 
долгожданная беременность?

– Вы разумно рассуждаете. 
Поэтому перед зачатием ребен-
ка в вашей ситуации надо было 
бы обязательно пройти совре-
менный эффективный  курс 
лечения, в том числе и  анти-
биотиком. Подобрать конкрет-
ное лекарство можно только 
после бакпосева (у вас берется 
мазок из влагалища, у партнера 
– из уретры). Если такой воз-
можности нет, сделайте бакпо-
сев мочи, направление на этот 
анализ может выписать ваш 
участковый терапевт. Этот ана-
лиз покажет, что вызывает у 
вас цистит, какой вид бактерии. 
Когда мы видим «врага в лицо», 
тогда знаем, как его лечить.

Устранить «течь»
– Ольга Викторовна, 

здравствуйте, беспокоит вас 
медработник, хотела бы с 
вами пообщаться по деликат-
ной теме.

– Очень приятно. Пожа-
луйста, задавайте свой вопрос.

– Мне 65 лет. Шесть лет 
назад, подбегая к автобусу, 
поняла, что моча протекает. С 
каждым годом становится все 
хуже и хуже. Какие есть ради-
кальные методы избавления 
от этого неприятного ощуще-
ния? Физиопроцедуры я не 
переношу.

– Препараты М-холино-
блокаторы пробовали? 

– Ничего не принимаю.
– Значит, надо попробо-

вать: по 1 таблетке один раз в 
день на ночь. Но только уро-
лог может вам назначить лече-
ние, препараты этой группы 
отпускаются по рецепту.

Кроме того, есть ваги-
нальные конусы белорусского 

производства для трениров-
ки мышц тазового дна, они 
широко используются для 
лечения легких форм недер-
жания мочи. Как пользовать-
ся тренажером, подробно 
написано в инструкции. Ну 
и делайте гимнастику Кегеля! 
Американский гинеколог 
Арнольд Кегель разработал 
специальный комплекс упраж-
нений по укреплению мышц 
тазового дна для лечения 
женщин от недержания мочи. 
Найти этот комплекс можно в 
интернете. 

– Ольга Викторовна, ска-
жите: а отчего это недержа-
ние возникает?

– С возрастом эта пробле-
ма беспокоит многих женщин, 
происходят изменения всего 
организма, ослабевают мыш-
цы тазового дна. 

– С возрастом – это когда 
климакс начинается?

– Именно. Женщинам во 
время климакса при такой 
проблеме обязательно нуж-
на консультация гинеколога-
эндокринолога. Эти специали-
сты назначают обычно ваги-
нальные свечи с эстрогенами, 
которые утолщают стенку сли-
зистой влагалища, в результа-
те чего моча лучше удержи-
вается. Эта слизистая гормо-
нально зависимая: чем меньше 
эстрогенов во время климакса, 
тем она тоньше и хуже удер-
живает мочу. Чем пышнее и 
толще слизистая, тем лучше 
она удерживает мочу. Вторая 
линия обороны – это гомео-
патические препараты – фито-
эстрогены для поддержания 
женской молодости.

– Это «Прямая линия»? 
Я звоню из Минска, зовут 
меня Тамара Алексеевна, мне 
75 лет. Обращаюсь за сове-
том. В последние годы жизнь 

осложнилась тем, что очень 
трудно удерживать мочу. 
Сразу после первого позыва 
происходит мочеиспускание. 
Приходится постоянно поль-
зоваться урологическими 
прокладками большой вме-
стимости. Таблетки не помо-
гают. Можно ли это лечить 
радикально? Или единствен-
ная перспектива – памперсы?

– Из радикальных мер – 
это оперативное вмешатель-
ство. Наиболее щадящий 
метод – операция лазером. 
Она так и называется – «лазер-
ное омоложение влагалища», 
выполняется без наркоза, 
манипуляция безопасная и 
безболезненная, направленная 
на утолщение слизистой обо-
лочки влагалища. Эту манипу-
ляцию зачастую необходимо 
делать повторно.

Более радикальный метод 
– это TVT-пластика. Операция 
выполняется под общим нарко-
зом, между мышцами ставится 
специальная сеточка – искус-
ственный сфинктер, который 
обеспечивает поддержку и 
замену естественного сфинкте-
ра мочевого пузыря для улуч-
шения удержания мочи. Но к 
этой операции урологи при-
бегают тогда, когда никакое 
другое лечение не помогает. 
Сеточка, к сожалению, не всегда 
приживается, бывают осложне-
ния, как после любой операции.

Если проблему недержа-
ния мочи решать сразу, когда 
она только стала появляться 
(гимнастикой, тренажером, 
медикаментозно), то в 90 про-
центах случаев эта проблема 
уходит.

Но и в вашей ситуации, 
возможно, оперативное вме-
шательство еще не показано. 
Обязательно сдайте анализ 
мочи, чтобы посмотреть, нет 

ли там бактерий и лейкоцитов. 
Надо исключить диабет, потому 
что при диабетах в моче повы-
шена глюкоза, ее «любят» бакте-
рии. В первую очередь пройди-
те курс лечения, чтобы убрать 
бактерии и лейкоциты. И обя-
зательно делайте гимнастику 
Кегеля, купите вагинальный 
тренажер – надо направить все 
усилия на укрепление сфинкте-
ра мочевого пузыря.

– Поняла. Спасибо!

Причина в стрессе
– «Народная Воля»? 

Звоню из Глуска. Скажите, 
пожалуйста, чем могут быть 
вызваны частые ночные 
подъемы по-маленькому? 
Предстательная железа в 
норме. Уролог в Бобруйске 
говорит, что, может быть, 
это гиперактивный мочевой 
пузырь. Это что такое?

– Это учащенные, нестер-
пимые позывы к мочеиспу-
сканию. Иногда причиной 
могут быть стрессы или про-
явление панической атаки – 
вегето-сосудистая дистония. 
Заболевание часто встречается 
как у мужчин в любом воз-
расте, так и у женщин, часто 
у молодых, когда они чрезмер-
но переживают из-за работы, 
профессионального роста, 
нагрузок. 

Заболевание это лечит-
ся. Как правило, уролог 
назначает препараты группы 
М-холиноблокаторы – они 
безвредны, хорошо снимают 
симптомы учащенного моче-
испускания. Лечение подби-
рается индивидуально после 
комплексного обследования. 

И в любом случае нужно 
делать упражнения для укре-
пления мышц тазового дна – 
гимнастику Кегеля. 

– А почки, если нездоро-
вые, могут быть причиной 
ночных подъемов?

– Могут, и, как правило, 
у пожилых людей. С возрас-
том функция почек может 
ухудшиться. И происходит 
следующее: ночью, когда чело-
век лежит, кровоток в почках 
улучшается, и почки начинают 
лучше продуцировать мочу, 
человеку приходится вставать 
ночью, чтобы помочиться. 
Уролог назначает биохими-
ческий анализ крови, чтобы 
посмотреть содержание в ней 
креатинина и мочевины. Если 
показатели повышены, значит, 
почки плохо работают. И тогда 
уже необходимо пройти ком-
плексное обследование, чтобы 
определиться с лечением.

Почему растут 
камни?

– Ольга Викторовна, 
добрый день! Я как посто-
янный читатель «Народной 
Воли» хочу сказать спасибо 
газете за возможность задать 
вопрос доктору. Хоть и в 
Минске живу, но попасть к 
урологу не получается, все 
некогда. 

Меня зовут Светлана 
Михайловна, мне 56 лет, я 
еще работаю. На УЗИ лет семь 
назад обнаружили камень в 
левой почке – приблизительно 
7 миллиметров. Раз в год ста-
раюсь делать повторное УЗИ, 
камень не растет. Что делать, 
чтобы избежать образования 
новых камней, чтобы не рос 
этот? Дело в том, что 15 лет 
назад  мне удалили желчный 
пузырь именно по причине 
большого количества в нем 
камней. Теперь я опасаюсь, 
что они могут расти и в поч-
ках. Вообще, почему появля-
ются камни в органах? 

– Желчный пузырь и поч-
ки совершенно не связанные 
между собой органы, причи-
ны образования в них камней 
разные. Желчный пузырь – 
это пищеварительная система, 
там образовываются «холе-
стериновые» камни, как пра-
вило, из-за нерегулярного 
и неправильного питания, а 
также во время беременности, 
когда матка могла поддавли-
вать желчный пузырь. Камни 
в почках – это, как правило, 
наследственная предраспо-
ложенность, это нарушение 
обмена веществ, которое при-
водит к образованию нерас-
творимых солей – материала 
для формирования камней. 
Также причиной может быть 
плохая вода, насыщенная 

солями. Вы правильно дела-
ете, что регулярно обследуе-
тесь, потому что большие кам-
ни могут блокировать отток 
мочи из почки, вызвать силь-
ные боли – почечную колику, 
и в этом случае нужна будет 
помощь уролога в больнице.

Чтобы камни не рос-
ли, надо больше пить воды, 
обычной, не минеральной, до 
2 литров в день. Диета так-
же подбирается специальная 
после того, как врач выяснит, 
из каких солей состоит камень.

– А это возможно?
– Да, делается специаль-

ный анализ крови и мочи, а 
также анализ самого камня, 
если он вышел.

– Здравствуйте, «Народ-
ная Воля»! Это Ольга 
Ивановна из Копыля, у меня 
несколько вопросов к уроло-
гу. Мужу 65 лет, у него кам-
ни в почках, он отказывается 
употреблять зелень, зеленые 
салаты, некоторые фрукты 
(сливы, например), считая, 
что это приводит к закупор-
ке мочевыводящих путей, то 
есть обострению болезни. 
Так ли это?

– Действительно, в зелени 
содержится много оксалатов, 
и людям, склонным к обра-
зованию камней в почках, 
желательно ограничивать их 
употребление. Из оксалатов 
«лепится» песок, а потом обра-
зовываются камни. Муж ваш 
должен не забывать об обиль-
ном питье. 

– Ему рекомендовали 
восемь стаканов в день. Но 
не осложняет ли это состоя-
ние? И можно ли пить соки?

– Можно пить до 2 литров 
воды в день. Из соков – только 
березовый. 

– А коньяк? Говорят, он 
помогает выводить камни из 
почек.

– Во время приступа почеч-
ной колики, при сильной 
боли, когда идет камень, есть 
народное средство: выпить 
100 граммов коньяка и сесть 
в теплую ванну на 40 минут. 
Снимаются спазмы, и кам-
ни иногда выходят. Но, пре-
жде чем воспользоваться этим 
советом, проверьте при помо-
щи УЗИ, каких размеров у вас 
камни. Самостоятельно могут 
выйти камни размером до 6,5–7 
миллиметров, но все, конечно, 
индивидуально. Если размеры 
камней больше – надо либо 
дробить дистанционно, либо 
избавляться от них при помощи 
другого метода. Сейчас до 70 
процентов камней извлекаются 
безоперационно, без разреза.

Нужна консультация 
невролога

– Ольга Викторовна, здрав-
ствуйте! Беспокою вот по 
какому поводу: сыну 3 года, он 
до сих пор ночью мочится в 
постель. Это возрастная норма 
или болезнь? Есть ли специа-
лизированные медучрежде-
ния, куда можно обратиться с 
этой проблемой и обследовать 
ребенка?

– Ночное недержание мочи 
в 3 года – еще не катастрофа, 
но уже повод забеспокоиться. 
Диагноз «энурез» мы обычно 
ставим, если проблема не ухо-
дит после 5 лет. До 4 лет у 
детей еще не выработан чет-
кий рефлекс мочеиспускания. 

Но если вы видите, что 
каждую ночь сын мочится в 
постель, то действуйте так: 
помимо консультации уроло-
га, сходите на прием к детско-
му неврологу. Зачастую ночью 
мочатся дети гиперактивные. 
Невролог назначает препара-
ты-ноотропы, которые вос-
станавливают и формируют 
в головном мозге рефлекс к 
мочеиспусканию. Уролог же 

лечит урологическую пато-
логию – убирает воспаление 
из мочевыводящих путей и 
назначает препарат группы 
М-холиноблокаторы, которые 
удерживают мочу. 

– Энурез – опасное забо-
левание?

– Оно не ведет к серьез-
ным осложнениям, но вызы-
вает снижение качества жиз-
ни. Ребенку сложно общаться 
с детьми, тяжело проходит 
социализация. Не обращать 
внимания на эту проблему и 
думать, что с возрастом само 
пройдет, нельзя!

– Добрый день! Позвольте 
обратиться к доктору ано-
нимно.

Мне 18 лет. С детства у 
меня был диагноз «энурез», 
помню, что родители посто-
янно водили меня на какие-
то физиотерапевтические 
процедуры. Врачи успокаи-
вали, что с возрастом про-
блема исчезнет. Но этого не 
произошло, хотя и появлять-
ся стало реже. В подростко-
вом возрасте я категорически 
отказалась ходить к врачам. 
Вести нормальную жизнь 
не могу – боюсь оторвать-
ся от дома, боюсь, что про 
это узнают. Почти потеряла 
надежду. Но, может быть, 
медицина шагнула вперед и 
появились какие-то эффек-
тивные методы лечения?

– Возможно, это невроген-
ная проблема, у которой есть 
своя причина,  поэтому я вам 
советую сходить на прием к 
невропатологу. 

И второй момент. Слушая 
вас, я поняла, что вы не прини-
мали никакого эффективного 
лечения. Поэтому обязательно 
сходите на прием к урологу. 
Возможно, вам достаточно 
попринимать препараты раз-
ных групп – ноотропы, нейро-
лептики и другие, и проблема 
уйдет. Врач также может про-
писать М-холиноблокаторы, 
они блокируют рецепторы 
мочевого пузыря и устраняют 
его гиперактивность.

Кроме того, надо обследо-
ваться. Энурез могут вызы-
вать проблемы, которые есть в 
пояснично-крестцовом отделе 
позвоночника: грыжи, удво-
енный поясничный позвонок 
или какая-то другая особен-
ность.

– Ольга Викторовна, из 
Бреста звоню. Нужен ваш 
совет, если можно. В полтора 
года мой сын заболел острым 
пиелонефритом. Мы лежа-
ли в больнице, сын прошел 
огромный курс антибиоти-
ков...  Сейчас ему 3 года. Мы 
регулярно сдаем анализы кро-
ви и мочи, они в норме. Но в 
поликлинике настаивают, что 
его надо поставить на учет как 
хроника: мол, пиелонефрит не 
вылечивается, а переходит в 
хроническую стадию. Это дей-
ствительно так? 

– Острый пиелонефрит при 
правильном адекватном лече-
нии может не оставить никаких 
следов. Но бывает и так, что 
самочувствие ребенка прекрас-
ное, анализы в норме, но доктор 
на УЗИ видит, что лоханка в 
почке расширена, а это свиде-
тельствует о какой-то врожден-
ной особенности, например, об 
обратном забросе мочи вверх 
по мочеточнику в почку. Это 
называется пузырно-мочеточ-
никовый рефлюкс. Вам надо 
обследоваться в условиях дет-
ского урологического стацио-
нара. Потому что, если есть 
такая проблема, нужна опера-
ция. Эта операция лапароско-
пическая, без разреза, когда вы 
ее сделаете, о проблеме забудете 
навсегда.

– Спасибо за консульта-
цию!

Мария ЭЙСМОНТ.

РЕГИСТРАТУРА

29 сентября в конференц-зале 
Минского городского клинического 
онкологического диспансера высту-
пят врач-лимфолог, руководитель 
медицинского и образовательного 
направления Научно-практического 
центра реабилитации больных лим-
федемой «Лимфа» (Россия) Иван 
Макаров и кандидат медицин-
ских наук, заместитель директора 
Республиканского научно-практи-
ческого центра медицинской экс-
пертизы и реабилитации Елена 
Богомазова. Впервые в Беларуси 
они проведут занятие для тех, кто 
живет с диагнозом «лимфедема».

Лимфедема – хроническое про-
грессирующее заболевание, сопро-
вождающееся нарастающим отеком 
мягких тканей пораженной обла-

сти (чаще всего – конечностей). 
Отек при лимфедеме развивается 
из-за нарушения оттока жидко-
сти по лимфатическим сосудам. 
Заболевание широко распростране-
но во всем мире. Лимфедема руки 
или ноги может возникнуть через 
несколько месяцев или лет после 
операции. Это хроническое состо-
яние, которое развивается, по раз-
ным данным, примерно у 60–90% 
женщин после радикального лече-

ния рака молочной железы и орга-
нов малого таза с использованием 
лучевой терапии и без правильного 
лечения неуклонно прогрессиру-
ет. Помимо отека, который может 
увеличить конечность в разы по 
сравнению со здоровой рукой или 
ногой с развитием в конечном итоге 
слоновости, оно также очень часто 
сопровождается болевым синдро-
мом, ограниченной подвижностью, 
в связи с чем затруднено самообслу-

живание и снижено качество жиз-
ни, часто наблюдаются проблемы 
психологического профиля.

– После окончания радикального 
лечения пациент еще помнит сло-
ва врача-онколога беречь руку или 
ногу, не поднимать тяжести, не 
перенапрягаться на огороде, быть 
осторожными с ранами и порезами, 
с переохлаждением, – говорит заме-
ститель директора РНПЦ МЭиР 
Елена Богомазова. – Но проходят 

год-два, или 10, или даже 20 лет, и 
слова забываются. Пациент ста-
рается вернуться к старому обра-
зу жизни, когда можно было всё. А 
потом удивляется тому, что при-
вычная обувь перестала подходить 
по размеру или рукав любимой коф-
точки очень сильно обтягивает с 
одной стороны руку, или кисть с 
пальчиками почему-то отекла... 
Как правило, с этих наблюдений 
пациент начинает видеть свои 

проблемы. Поэтому очень важно не 
только сказать, но и научить паци-
ента вести правильный образ жиз-
ни, обучить ухаживать за кожей, 
мотивировать на профилактиче-
ские мероприятия, в том числе и 
правильно подобранный комплекс 
лечебной физкультуры, которые он 
может уверенно использовать каж-
дый день. До онкологического диа-
гноза ведь мало кто думал, какую 
физическую нагрузку выбрать: йогу, 

пилатес или фламенко, например. 
К чему душа лежит, то и выбирал 
человек. Но после лечения прихо-
дится делать выбор совсем по дру-
гим критериям. О том, что это 
за критерии, как не навредить, 
а помочь себе, как не бороться с 
лимфедемой, а научиться управ-
лять ею, и будет идти речь на 
занятиях школы для онкопациен-
тов «Жизнь с лимфедемой». 

Организаторами школы 
«Жизнь с лимфедемой» являются 
Республиканский научно-практиче-
ский центр медицинской экспертизы 
и реабилитации, Минский городской 
клинический онкологический дис-
пансер, Социально-просветительское 
учреждение «Центр поддержки онко-
пациентов «Во имя жизни».

«После лечения приходится  
делать выбор совсем по другим критериям…»
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ПАМЯЦЬРОДНАЕ СЛОВА

Вальс з Нінай Мацяш

20 верасня назавуць 
лаўрэата паэтычнай 

прэміі імя Наталлі 
Арсенневай

Куцюр’е з беларускай вёскі
Таццяна Русіняк з аграгарадка Путрышкі Гродзенскага раёна пасля заканчэння факультэта дызайну не змагла адразу знайсці працу.  

Але настойлівасць, любоў да прафесіі і дзяржаўная падтрымка дапамаглі ёй адкрыць у роднай вёсцы сваю справу.

Адам  
Глобус 

запрашае…
З кастрычніка распачынае сваю 

працу Школа крэатыўнага пісьма Адама 
Глобуса «Літара» пры Беларускім ПЭН-
цэнтры. 

«У праграме школы – азнаямленне, 
вывучэнне і практыкаванне ў формах 
літаратурных мініяцюр (дзённікавы 
запіс, хоку, грэгерыя) на прыкладзе 
класікаў сусветнай і беларускай 
літаратуры: Сэй-Сёнагон, Янкі Брыля, 
Басё, Рамона Гомеса дэ ля Серны і 
іншых, – расказваюць у ПЭН-цэнтры. 
– Чытанне і пісанне тэкстаў навучыць 
маладых людзей больш сур’ёзнаму 
стаўленню да літаратуры і творчасці 
ўвогуле, дапаможа лепей зразумець сябе і 
людзей наўкола, асэнсавана падыходзіць 
да выбару жыццёвых шляхоў».

Заняткі ў «Літары»  будуць адбывац-
ца ад першай паловы кастрычніка 2018 
года да канца мая  2019 года ў Мінску. 
Навучанне ў школе бясплатнае. Да наву-
чання запрашаюцца дзяўчаты і хлопцы ад 
15 да 18 гадоў уключна. Свае заяўкі яны 
могуць дасылаць на электронную скры-
ню shkola.litara@gmail.com да 30 верасня 
2018 года.

Ушанавана  
памяць Міколы 

Арочкі
У вёсцы Вецявічы Слонімскага раёна 

на хаце, дзе нарадзіўся і жыў апошнія 
28 гадоў пісьменнік і літаратуразнавец, 
доктар філалагічных навук Мікола 
Арочка (1930–2013), з’явілася памятная 
шыльда. 

М.Арочка – аўтар многіх кніг паэзіі, 
а яго драматычная паэма «Судны дзень 
Скарыны» вывучаецца ў сярэдняй шко-
ле. У апошнія гады жыцця пісьменнік 
працаваў над маштабным творам 
«Каранацыя Міндоўга», дзеянне яко-
га разгортваецца ў Вялікім Княстве 
Літоўскім (летась апублікаваны ў альма-
наху «Новы замак»). Як літаратуразнавец 
даследаваў творчасць Валянціна Таўлая, 
Максіма Танка і Аркадзя Куляшова.

Нягледзячы на тое, што М.Арочка 
доўгі час працаваў у Нацыянальнай 
акадэміі навук, калегі-навукоўцы пакуль 
ніяк не парупіліся пра ўшанаванне яго 
памяці. Спадчына пісьменніка цалкам не 
сабрана і не выдадзена, а шыльда на хаце 
выраблена і ўсталявана яго малодшымі 
сябрамі са Слоніма на грамадскія 
ахвяраванні.

Андрэй КОРЗУН.

ЛЮДЗІ І СПРАВЫ

Першая калекцыя 
на першым курсе

Таня Русіняк з дзяцінства 
любіла прыгожа апранацца, 
яе займала маляванне, і яна 
марыла ствараць жаночае 
адзенне. І калі паступіла ў 
каледж, то цэлымі вечарамі 
пасля заняткаў сядзела 
ў майстэрні і адточвала 
майстэрства малюнка. 

«Імкнулася дасягнуць 
дасканаласці, – згадвае 
Таня. – Прапрацоўвала ўсе 
свае хібы, на якія звярталі 
ўвагу выкладчыкі, падчас 
забываючы, што трэба ісці 
дамоў». 

Захапленне прывяло 
яе на факультэт дызайну ва 
Універсітэт імя Янкі Купалы. 
І ўжо на першым курсе 
пачаліся бяссонныя ночы. 
Універсітэцкая праграма 
значна адрознівалася ад таго, 
што вывучалі ў каледжы, але 
новыя магчымасці, майстэрня, 
цікавыя выкладчыкі і жаданне 
стварыць сапраўдную 
калекцыю далі плён.

Яе першая калекцыя 
называлася «Энліль». Таня 
цікавіцца міфалогіяй, і ў той 
час яе захапляла шумерскае 
боства. Таню заўважылі. 
За час свайго студэнцтва 
яна распрацавала некалькі 
калекцый жаночага адзення, з 
якімі брала ўдзел у паказе на 
вядомых у горадзе конкурсах: 
«Млын моды», «Этна стыль», 
Grodno Fashion Show, «Галерэя 
стылю», Belarus Fashion Week.

«Перш чым зрабіць 
калекцыю, я падоўгу 
прапрацоўвала тэму, шмат 
чытала, праглядвала розныя 
відэа. Я імкнулася даведацца пра 
тое, што раблю, як мага болей, 

гэта станавілася часткай 
мяне, – распавядае Таццяна. – 
Самым складаным заўсёды было 
скласці канструкцыю, а потым 
пашыць». 

Пасля заканчэння ўнівер-
сітэта дзяўчыну абяцалі ўзяць 
на працу ў некалькі гродзенскіх 
фірм, якія займаліся пашы-
вам адзення. Але ў 2015 год-
зе эканамічны крызіс моцна 
падкасіў магчымасці беларускіх 
швейных прадпрыемстваў, і ад 
Таццяніных паслуг адмовіліся. 

Як проста пашыць 
спадніцу

Пачаліся будні, дробныя 
падпрацоўкі. Таня стала на ўлік 
у Цэнтр занятасці. Менавіта 
там ёй падказалі, што ёсць маг-
чымасць атрымаць субсідыю 
ад дзяржавы на тое, каб весці 
прадпрымальніцкую дзейнасць. 

«Мяне нават словы 
кшталту «субсідыя» палохалі, 
– згадвае Таццяна. – А тут 
бізнес-план, камісіі, лічбы, 
справаздачы... Гэта быў няпро-
сты шлях, але субсідыю атры-
маць удалося, яна складала 
прыкладна тысячу долараў. Я 
набыла прафесійную швейную 
машынку, універсальны прас 
з парагенератарам, і з гэта-
га пачаўся новы этап у маім 
жыцці ў вёсцы Путрышкі». 

Першыя некалькі месяцаў 
да яе ніхто з вяскоўцаў за 
паслугамі не звяртаўся. 
Прыходзілі толькі блізкія 
і знаёмыя, у асноўным каб 
падрамантаваць адзенне.

«Я не разумела, што 
патрэбна рабіць рэкламу, 
прапагандаваць свае паслугі. 
А потым проста напісала ад 

рукі абвестку і павесіла на 
аўтобусным прыпынку. Да 
мяне адразу прыйшлі пяць 
кліентаў. З гэтага ўсё і пача-
лося…» – згадвае Таццяна.

Наступным крокам сталі 
абвесткі ў інтэрнэце, з’явілася 
свая старонка ў «ВКонтакте». 
Тыя, хто ўжо прыходзіў да яе, 
пачалі прыводзіць сваіх знаёмых.

«Працы станавілася 
больш, – кажа Таццяна. – Гэта 
пачало забіраць увесь час, і на 
высокую моду, на распрацоўку 
калекцый яго ўжо не хапала. Я 
казала сабе, што павінна пера-
стаць браць дробныя заказы 
па рамонце адзення, але ўсё ж 
працягвала гэта рабіць. 

Дапамагло тое, што 
пра мяне праз інтэрнэт 
даведаліся кліенты з Гродна 
і нават з Мінска, заказы 
пайшлі індывідуальныя, скла-
даныя, многія з іх даводзілася 
распрацоўваць так, як я рабіла 
гэта з калекцыямі». 

«Беларускае  
ўсё ў табе»

З часам праца перай-
шла на новы ўзровень. Таня 
зноў пачала цікавіцца, як 
прасоўваць свае паслугі, як 
па-новаму арганізаваць пра-
цу, навучылася сумяшчаць 
распрацоўку новых калек-
цый са звычайным рамонтам 
адзення для аднавяскоўцаў. 

«Апошнія паўгода мая пра-
ца пачала прыносіць прыбытак, 
мяне ведаюць у сацсетках, робяць 
заказы, кансультуюцца, – распа-
вядае Таня. – А яшчэ я вяду гур-
ток малявання ў школе. Гэта дае 
мне вялізнае задавальненне». 

Ні адзін са сваіх заняткаў 
Таня кідаць не збіраецца. Цяпер 

стараецца рабіць рэчы не толькі 
для паказу, але і практычныя, 
каб іх маглі насіць людзі. 

Таццяна распавядае, 
што даўно задумвалася над 
беларускімі матывамі. Яна 
вучылася ў беларускай шко-
ле, гаворыць па-беларуску, 
ведае гісторыю сваёй краіны і 
любіць яе. 

«Але стварыць калекцыю 
адзення на падставе нашай 
этнічнай культуры пакуль не 
атрымліваецца, – прызнаецца 
дзяўчына. – Мне значна прас-
цей рабіць гэта з матывамі 
іншых культур. Там проста 
выхопліваеш веды аб культу-
ры і дадаеш свае ўражанні. А 
тут беларускае ўсё ў табе, 
і ператварыць гэта ў рэчы, 
каб яны ўсім спадабаліся, былі 
сучаснымі і іх з задавальненнем 
насілі, – гэта вельмі складана». 

Жыць і працаваць 
на Радзіме 

Цікаўлюся ў Таццяны: ці не 
думала яна аб тым, каб з’ехаць на 
працу за мяжу, як робяць зараз 
многія з яе равеснікаў? Дзяўчына 
на гэта ўсміхаецца і кажа, што 
за мяжой бывала, але для сябе 
зразумела, што занадта моцна 
любіць Гродна, сваю вёску, а таму 
з’язджаць нікуды не хоча. 

«Я зразумела, што займац-
ца ў жыцці трэба тым, што 
радуе і прыносіць задавальнен-
не, – кажа Таццяна. – Для мяне 
мая праца – гэта маё жыццё. 
Мне і ў галаву не прыходзіць 
скардзіцца: ой, заўтра паня-
дзелак – зноў на працу».

Міхал КАРНЕВІЧ.
Здымак аўтара і са 

старонкі Таццяны Русіняк 
у «Інстаграме».

Прыйдзе зноў зацішнае бабіна 
лета, мільгане ў пахаладалым паветры 
лёгкавейнае павуцінне, і мы чарговым 
разам паедзем у Белаазёрск, да 
Ніны Мацяш. Дарога няблізкая – і 
наўспамінаемся, і нагаворымся, і вершаў 
наслухаемся. Абавязкова хто-небудзь 
прыхопіць дыск з запісам яе голасу, і ён 
будзе нас саграваць у нашай пілігрымцы, 
ствараючы ілюзію, што і Ніна Язэпаўна 
невідочна прысутнічае ў машыне. І 
бадзёрыць нас, і падтрымлівае на духу, 
як неаднойчы рабіла ў жыцці.

Гэта выглядала сапраўдным дзівам 
– чалавек у інвалідным вазку быў 
крыніцай жыццёвага аптымізму для 
маладзейшых і абсалютна здаровых 
людзей. Ніхто ніколі не чуў ад Ніны 
Мацяш ніякіх скаргаў, не бачыў яе 
слёз. І вершы ў яе не слязлівыя, хоць да 
вобразу слязы паэтка звярталася даволі 
часта. Але – менавіта да вобразу. Як 
гэта зрабіў, напрыклад, рэжысёр Мэл 
Гібсан у фінале свайго вядомага фільма 
«Пакуты Хрыстовы». Памятаеце, там 
Божая сляза падае з галавакружнай 
вышыні на Галгофу, дзе ўкрыжаваны 
Хрыстос. І ўся гісторыя чалавецтва 
мільгае ў той усеабдымнай слязе. 

Не жадаю нікому ні болю, ні 
плачу, але згадайма, якім абноўленым, 
прасветленым і падабрэлым бачыцца 
нам навакольны свет пасля слёз! Вось 
і Ніну Мацяш цікавіў мікракосм слязы, 
яе сусвет, спалучаны з іншым падобным 
сусветам. Нездарма ў адным з яе вершаў 
чатыры разы рэфрэнам паўтараецца 
радок: «О, як твая сляза ў маю слязу 
глядзела!» 

Калі б спатрэбілася ахаракта-
рызаваць вершы Ніны Мацяш адным-
адзіным словам, я назваў бы іх 
далікатнымі. Гэта не азначае, што паэтка 
цуралася грамадзянскіх тэм, зусім не. 
Але прызванне яе – менавіта ў лірыцы, 
якая не можа быць недалікатнай. 

Ноч. Ні зыку. Ад стала дападае 
Ясначолых кацярынак дыханне. 
Над зямлёю ледзьве-ледзьве світае, 
А ўва мне і апоўначы – ранне. 
Скуль узяўся ты ў мяне гэткі, 
Што ва ўсенькай старане наскай 
Кветкі толькі ад цябе – кветкі, 
Ласка толькі ад цябе – ласка?.. 
Караценькі верш, але як у ім усё 

выверана і ўзважана – не раўнуючы як 
на фармацэўтычных вагах! Гэта якраз 
той выпадак, калі «ўсе словы дарэчы, усе 
ўчынкі да месца, усе стрэлы ляцяць у 
цэль» (Алесь Разанаў). 

І яшчэ адзін «учынак да месца» 
хочацца прыгадаць. Помню, са 

Гэтая спадніца з калекцыі Таццяны паехала ў Данію.

КНІЖНАЯ ПАЛІЦА

Валянціна Коўтун, Данута Бічэль, 
Ніна Мацяш, Уладзімір Караткевіч і 

Ларыса Геніюш. Мінск, Дом 
літаратара, 1981 год.

Пасля выступлення ў Белаазёрскім Доме культуры з Васілём Сёмухам, 
Артурам Вольскім, Алесем Разанавым, Уладзімірам Арловым, Лявонам 

Баршчэўскім і Міхасём Скоблам. 1999 год.

здымачнай групай Беларускага 
тэлебачання прыехаў я ў Белаазёрск: 
тэлевізійнікі – рабіць фільм пра Ніну 
Мацяш, я – браць інтэрв’ю. Пакуль 
аператар прыладкоўваў камеру, Ніна 
Язэпаўна пад’ехала на сваім вазку да 
бел-чырвона-белага сцяга і сказала, 
што ён мусіць пры здымках быць 
абавязковым фонам.

Ішоў паслярэферэндумны 1996 год… 
Аператар разгублена патаптаўся за сваім 
трыножнікам, параіўся са сцэнарысткай 
і – пачаў здымаць. Надзіва, той тэлеўрок 
яшчэ паспеў прайсці ў эфір.

Аднойчы мы прыехалі ў Белаазёрск 
са светлай памяці дударом Зміцерам 
Сідаровічам. Проста на беразе Белага 
возера ён выцягнуў дуду і зайграў – 
сцішэлай вадзе, крыклівым чайкам 
і сонцу, што сляпуча адбівалася 
ў затоцы. І гукі дуды ляцелі далёка-
далёка – да каміноў электрастанцыі, да 
гарадскіх шматпавярховікаў, да вёскі 
Нівы, дзе ў мнагадзетнай сям’і Язэпа 
і Алены Мацяшоў 20 верасня 1943 
года, на мяжы смарагдавай і залатой 
восені, нарадзілася дачушка Ніна. Там, 
на Бярозаўшчыне, яна вырастала і 
сталела як паэтка. Засвоіўшы ўрэшце 
і найвышэйшы паэтычны пілатаж – 
пускаць у свет словы ўласнай гадоўлі. 
Бо хоць у самым поўным беларускім 
слоўніку больш за 100.000 слоў, 

сапраўдным паэтам іх не хапае, і яны  
даствараюць мову – шэдэўральны твор, 
які давершыць, дакончыць, дапісаць 
проста немагчыма. Скажам, прыдумвалі 
новыя словы Уладзімір Дубоўка і Рыгор 
Барадулін, засяроджана вынаходзіць 
наватворы наш сучаснік Алесь Разанаў. 

Стварыла свой міні-слоўнічак і Ніна 

Мацяш. Вось пушчаныя ёю ў беларускі 
свет словы: прыластаўчыцца, угнездаваць 
(у сэрца), апірка, святліна, вільгота, 
дніна, чуйнар, сыплівы (пясок), вогніцца, 
сонечніцца…

Чытайма яе паэзію (арыгінальную і 
перакладную) – і лягчэй перажывём час 
культурнага зацьмення, якое апусцілася 
на нашу грэшную зямлю. Чытайма, бо 
там – святло, там дэфіцытныя на сёння 
любоў і міласэрнасць, а яшчэ там – безліч 
афарызмаў-падказак на ўсе выпадкі 
жыцця. Накшталт гэтага:  «Гасподзь 
схіляецца да ўсіх, / ды ніцых духам Ён не 
чуе». 

Неяк я не стрымаўся і наўпрост 
запытаўся ў Ніны Язэпаўны, як ёй, 
нягледзячы на стан здароўя, удаецца не 
толькі самой пазбягаць гэтага ніцадушша, 
але і пазбаўляць ад яго другіх людзей? 
І ў адказ пачуў: «Ой, я на такія тэмы і 
гаварыць баюся. Я пераканана ў адным: 
чалавек прыйшоў на зямлю не дзеля 

агрэсіі і разбурэння, ён прыйшоў дзеля 
любові, каб пашыраць вакол сябе святло, 
гармонію і красу. Калі ты знаходзішся 
ў цёмным пакоі, і на цябе цісне цемра – 
чыркні хоць сярнічкай, запалі свечачку. І 
цемра адступіць». 

Ніна Мацяш запальвала ўсе 
свае свечкі, усе свае лямпы – і цемра 

адступала. Яе прастора заўсёды была 
светлай, і светлыні хапала на ўсіх. І нават 
сёння хапае. Сапраўдныя паэты – як 
далёкія зоркі: нават даўно згаснуўшы, яны 
працягваюць дарыць нам сваё святло.

Прыгадваецца і наша апошняя 
сустрэча – 17 снежня 2008 года. Мы 
прыехалі на Брэстчыну з паэтам Васілём 
Жуковічам і бардам Алесем Камоцкім. 
Выступілі ў Бярозаўскай СШ №1, дзе 
дырэктарам выдатны педагог і сябра 
Ніны Мацяш Мікола Жуковіч, завіталі ў 
Белаазёрскую гімназію – па запрашэнні 
мілай Галіны Скарына, таксама яе 
сяброўкі. А перад трэцяй сустрэчай, 
у Белаазёрскім электрамеханічным 
каледжы, заехалі па Ніну Язэпаўну (раней 
дамовіліся, што яна да нас далучыцца). 

Сустрэла нас паэтка проста з 
парогу… падарункамі. Кожнага адарыла 
сваёй пяшчотнай пёркаграфіяй – 
невялічкай карцінай, дзе замест фарбаў 
выкарыстоўвалася птушынае пер’е. А 
потым выказала сумнеў, ці змагу я яе 
данесці да машыны. На маё рашучае 
«не сумнявайцеся» прапанавала ўсё 
ж патрэніравацца ў кватэры. Я падняў 
яе з вазочка, лёгкую, як пушынка, і 
закружыўся па пакоі, як у вальсе. Зрабіў 
некалькі кругоў і падзякаваў за танец. 
Ніна Язэпаўна ўзрушана цмокнула мяне ў 
шчаку і неяк разгублена прызналася, што 
не танцавала ўжо гадоў трыццаць.

На сустрэчы ў каледжы яна была ў 
цэнтры ўвагі – чытала вершы і пераклады 
з нядаўна выдадзенай у Мінску 
анталогіі «Галасы з-за небакраю», разам 
з навучэнцамі натхнёна спявала «Зорку 
Венеру» і «Калыханку маме».

Вярнуўшыся дахаты, мы зноў трошкі 
павальсавалі. А потым Ніна Язэпаўна 
папрасіла дастаць з верхняй паліцы 
томік Сент-Экзюперы ў яе перакладзе і 
надпісала на развітанне: «…Дык няхай не 
развейваецца сардэчнае святло заўсёднага 
нашага сумоўя!»

А ўсяго праз дзень, 19 снежня, паэткі 
не стала.

Але святло сапраўды не развейваецца.
Яго выпраменьваюць надзвычай 

светланосныя вершы Ніны Язэпаўны, 
ім праменіцца Мацяшоўскі паэтыч-
ны фестываль, які штогод ладзіцца ў 
Белаазёрску стараннямі дырэктаркі гарад-
ской бібліятэкі Тамары Кузняцовай і на 
які з’язджаюцца госці з усёй Беларусі. А 
мне на душы святлее яшчэ і ад згадкі пра 
той незвычайны, самы запамінальны ў 
маім жыцці вальс у прыціхлай кватэры. 
Вальс з Нінай Мацяш.

Міхась СКОБЛА.

Сёлета на перамогу прэ-
тэндуюць:

Алесь Разанаў. 
Перавыбранае. Выдавецтва 
Змітра Коласа, Мінск.

Антон Францішак 
Брыль. Цмачанка. 
Выдавецтва «Янушкевіч», 
Мінск.

Вальжына Морт. 
Эпідэмія ружаў. Выдавецтва 
«Логвінаў», Вільня.

Валянціна Аксак. 
Завінены рай. Выдавецтва 
«Галіяфы», Мінск.

Вольга Гапеева. 
Граматыка снегу. Выдавецтва 
«Галіяфы», Мінск.

Ігар Кулікоў. Валадар 
загадак. Выдавецтва 
«Медысонт», Мінск.

Іна Снарская. 
Вогнепаклонніца. Выдавецтва 
«Кнігазбор», Мінск.

Міхаіл Рубін. Пераклад 
з Іншага. «Издательские 
решения» па ліцэнзіі Ridero.

Усевалад Сцебурака. 
Сны дарог. Выдавецтва 
«Медысонт», Мінск.

У склад журы прэміі 
Арсенневай 2018 года ўвай-
шлі Андрэй Хадановіч, 

Вольга Іпатава, Дзмітрый 
Строцаў, Марыя Марты-
севіч і Наста Кудасава. 
Сябры журы не маюць 
права галасаваць за кнігі, 
рэдактарамі якіх яны былі.

Літаратурная прэмія 
імя Наталлі Арсенневай 
ушаноўвае аўтара ці аўтарку 
найлепшай паэтычнай 
кнігі на беларускай мове, 
выдадзенай у папярэднім 
годзе. Арганізатары 
прэміі – Беларускі ПЭН- 
цэнтр, ГА «Саюз беларус-
кіх пісьменнікаў» і Згур-
таванне беларусаў свету 
«Бацькаўшчына». Узнагарода 
ўручаецца пры падтрымцы 
Фонду культуры і адукацыі 
Орса-Рамана і Харытатыўнага 
фонду Згуртавання беларусаў 
Вялікай Брытаніі.

Прэмія заснавана ў 
гонар беларускай паэткі 
Наталлі Арсенневай (1903–
1997) у 2017 г. і ўручаецца 
за найлепшую паэтычную 
кнігу на беларускай мове. 
Першым лаўрэатам прэміі 
стаў Уладзімір Някляеў за 
зборнік паэзіі «Толькі вер-
шы».

КАБ ПОМНІЛІ



http://www.nv-online.info88 К А Л Е Й Д А С К О П
18 ВЕРАСНЯ 2018 ã.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна 
пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, 
рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец
ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 

студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпры
емства «Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 
79. Падпiса на ў друк 17.09.2018 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  23 295 экз. За каз № 3345.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  

Прыёмная: тэл./факс  
(017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  http://www.nv-online.info 

ШАШКІЗ ПЕРШЫХ ВУСНАЎ
Віншуем!

Падведзены вынікі чэмпіянату свету па шашачнай 
кампазіцыі ў жанры «дамачныя і поліпраблемы». Пасля 
падвядзення папярэдніх вынікаў першым быў масквіч 
Уладзімір Матус, але дадатковыя заўвагі, знойдзеныя 
Міхаілам Цветавым з Ізраіля, вывелі на 1-е месца 
беларускага кампазітара Рыгора Краўцова. Ён апярэдзіў 
тытулаванага маскоўскага гросмайстра толькі на адно 
ачко. Дарэчы, Рыгор Канстанцінавіч быў першым 
трэнерам нашых славутых шашыстак Дар’і і Вольгі 
Федаровіч. Адна з іх з’яўляецца дзеючай чэмпіёнкай 
свету па міжнародных шашках. Другая мае самы высокі 
рэйтынг сярод жанчын. 

Барацьба за прызавыя месцы была вельмі ўпартай. 
2-е месца – Уладзімір Матус, 3-е – Аляксандр Маісееў 
(ЗША), 4-е – Міхаіл Цветаў (Ізраіль), 5-е месца – Міхаіл 
Фёдараў (Украіна). Знаёмім з творамі ўдзельнікаў гэтага 
спаборніцтва.

 
№1 Уладзімір Матус.
Белыя: дамкі 5, 25, 35, шашкі 14, 19, 30 (6). 
Чорныя: дамкі 10, 12, 27, 32, шашкі 11, 15, 29, 37, 39 

(9).
13(2AB), 20, 19(14C), 16 х. C(24), 16 х. A(8), 20, 19(14D), 

26 х. D(24), 16 х. B(20), 18(3), 24(42E), 31(47F), 25-20, 48, 
35-30, 14 х. F(15-20), 48, 20, 35-30(39), 23 х. E(41), 18-9, 24, 
46 х.

Уражваюць колькасць варыянтаў і разнастайныя 
рэдкія фіналы.

№2 Рыгор Краўцоў.
Белыя: дамкі 1, 6, 50, шашкі 7, 12, 20, 27 (7).
Чорныя: дамкі 4, 35, шашкі 10, 13, 15, 16, 41, 42 (8).
8, 36(31A), 13!(24B), 30(24CDEF), 11, 4 x. C(19), 11, 5 

x D(13), 11, 15 x. E(8), 11, 3 x. F(2), 7, 6(21), 28(15), 32(26), 
37(20), 42(25), 48 x. A(24), 17, 38(21G), 16(19), 8, 1-7 x. 
G(49), 6/50(21), 11, 26 x. B(2), 50-6, 7, 4 x. 

Вельмі эфектны трэці ўдар галоўнага варыянта.

 
№3 Аляксандр Маісееў. 
Белыя: дамкі 5, 7, 17, 19, 25, 30, 49, шашкі 14, 20, 21, 23, 

24, 28, 33, 35, 37, 38, 39, 42, 43 (20). 
Чорныя: дамкі 3, 8, 9, 13, 26, 27, 46, 48, 50, шашкі 10, 

16, 32, 40, 41, 44 (15).
7-11, 6(34), 1 z.47(28), 22, 32 z1,12, 44, 27, 43, 8, 4 x. z 

28-23?(12), 28, 2, 1(17), 45(17-22, 4, 47, 5) x =. z1 46?, 1(48), 
45 =. 

Маштабная задумка!
№4 Міхаіл Цветаў. 
Белыя: дамкі 1, 6, 50, шашкі 7, 12, 20, 27 (7). 
Чорныя: дамкі 4, 35, шашкі 10, 13, 15, 16, 41, 42 (9).
33-29, 48 (43А), 41(20ВС), 10, 34, 15 х. А(24), 47, 23(29), 

34, 45:20 х. В(42), 4, 34,47 х. С (34), 29(42D), 4, 45-18, 48 х. 
D(20), 10, 45-18, 25 x. 

Разнастайныя варыянты і фіналы.
№5 Джэрард Ціменс (Нідэрланды).
Белыя: дамка 12, шашкі 7, 11, 17, 20, 29, 34, 38, 43, 47 

(10). 
Чорныя: дамка 39, шашкі 1, 6, 9, 10, 18, 19, 23, 27, 28, 

31, 32, 37 (13).
VP42, 3(39VPI), 172 ,15(34AB), 4(12), 21(16C), 27(21), 

16 x. VPI(21), 26, 15 х. A(43), 4(34C), 3(12), 49 x. B(12), 
4(43), 48(34), 32/49 x. C(43), 49 x.

№6 Аляксандр Мікалаеў (Расія). 
Белыя: дамка 35, шашкі 15, 17, 20, 21, 24, 27, 31, 32, 37, 

43, 44, 48, 49 (14). 
Чорныя: дамкі 1, 26, шашкі 5, 8, 9, 12, 14, 16, 25, 29, 33, 

34, 40, 42 (14).
43-39, 47, 22, 10, 4(21), 45(14A), 10, 29, 25, 26, 37, 42 x. 

A(42), 39(34), 3, 20(41), 48-42(10, 46), 27, 37, 47 x.

Для самастойнага разгляду
Кампазіцыі ў рускія шашкі прапануем для 

самастойнага рашэння. Ва ўсіх пазіцыях белыя пачынаюць 
і выйграюць. Пазіцыі №№7–9 належаць мінчаніну 
Валерыю Свізінскаму.

№7 Белыя: a5, b4, b6, d2, e1, g3, h2 (7). 
Чорныя: a7, c3, d4, d6, e5, f6, f8, g5 (8). 
№8 Белыя: a7, b2, с1, d2, f4, g5 (6). 
Чорныя: a3, а5, b4, c5, с7, d4, e7, g7 (8). 
№9 Белыя: a3, а5, b2, b4, e7, g1, h2 (7). 
Чорныя: a7, b6, b8, с7, d8, f2, f4 (7). 
Аўтар наступных праблем Аляксандр Кагоцька 

(Бабруйск).
№10 Белыя: a7, b6, с7, e1, f2 (5). 
Чорныя: с3, d4, d8, е3, e5, g5 (6). 
№11 Белыя: a5, с7, e1, f2, f6, g5 (6). 
Чорныя: b2, b4, c3, d4, h2, h6 (6). 

Супаставім рашэнні
«Hародная Bоля» ад 17 ліпеня 2018 года. 
№2 – f8, f4, f4, f4 x. 
№3– c5, b4, de7, c7(b:d6), hg5, g3, e1, d2(g5), h6(c3), c1 х. 
Дакладныя адказы даслалі: Аляксандра Камінская 

(Вілейка), Юрый Голікаў (Цвер, Расія), Эдуард 
Дамброўскі, Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), 
Аляксандр Шурпін (Івянец), Уладзімір Бандарык (в. 
Лугавая Слабада Мінскага раёна), Мікалай Зайцаў 
(Баранавічы), Рыгор Краўцоў (в.Рублёўск Круглянскага 
раёна), Уладзімір Валчкоў (Маладзечна), Леанід Жыхар, 
Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар Ананіч (Гродна), Уладзімір 
Панько (Камянец). 

Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую 
актыўнасць!

Свае лісты дасылайце на адрас: 220030, Мінск, 
вул. Энгельса, 34а, «Шашкі» або на электронны адрас 
рэдакцыі: shulga.checkers@gmail.com. 

Віктар ШУЛЬГА,
міжнародны майстар спорту  

па шашачнай кампазіцыі.

Юрый БЛІНОЎ:
«Запрашаю Сяргея Румаса  

на свой канцэрт…»
Вядомы піяніст і адзін з заснавальнікаў футбольнага клуба «Крумкачы»  

распавёў «Народнай Волі» пра сваё захапленне музыкай і футболам.

Нагадаем, што ў 
гэтым сезоне «Крумкачоў» 
не дапусцілі да ўдзелу ў 
вышэйшай лізе, бо клуб не 
прайшоў ліцэнзаванне. Але 
сваё існаванне каманда не 
спыніла. Быў зарэгістраваны 
НФК «Крумкачы», у склад 
заснавальнікаў якога ўвайшоў 
у тым ліку і сусветна вядомы 
піяніст Юрый БЛІНОЎ...

– Абсалютна не шкадую, 
што пайшоў на такі крок, – 
кажа музыкант, які вырашыў 
звязаць свой лёс з футболам. 
– Расчаравання няма, каман-
да ідзе на пазітыве. Я спа-
дзяюся, што і далей так будзе.

– У вас жа пастаянныя 
канцэрты, гастролі… Якім 
чынам паспяваеце прымаць 
удзел у жыцці клуба?

– Мой удзел насам-
рэч даволі сціплы – я зараз 
хутчэй з’яўляюся ідэйным 
натхняльнікам каманды. 
Наколькі атрымліваецца, 
раблю ёй піяр, час ад 
часу праводзім сустрэчы 
футбалістаў з кіраўніўцтвам 
клуба, на якіх абмяркоўваем 
планы, праблемы.

– Сённяшнія «Крум-
качы» моцна адрозніваюцца 
ад тых, што выступалі ў 
вышэйшай лізе?

– Галоўнае адрозненне – 
гэта тое, што каманда павінна 
пачынаць, па сутнасці, 
з нуля. Хаця радуе, што 
балельшчыкі засталіся тыя ж, 
падтрымліваюць каманду, як 
і раней. Мы і зараз збіраем 
даволі шмат аматараў фут-
бола. Безумоўна, у тыя часы, 
калі каманда гуляла ў вышэй-
шай лізе, інтарэс прэсы быў 
да нас значна большы, але і 
зараз без увагі не застаёмся. 
І ў першую чаргу з-за тых 
спартыўных вынікаў, што 
паказваем.

– Некаторыя мяркуюць, 

што ў прыватнага 
футбольнага клу-

ба ў Беларусі няма 
ніякіх перспектыў. 

Фінансава складана 
цягнуць такі воз…

– Я не казаў бы 
пра гэта так песімістычна. 

Мы вельмі добра ведаем, 
што такая праблема насам-
рэч ёсць, і перш за ўсё 
яна знаходзіцца ў нашым 
заканадаўчым полі. Усё гэта 
не настолькі сур’ёзна, пакуль 
гуляем у другой лізе, але 
абсалютна зразумела, што 
калі зноў патрапім у элітны 
дывізіён, то пытанне трэба 
будзе вырашаць. І такія заха-
ды робім ужо зараз.

Дарэчы, мы ўжо адкрылі 
сваю дзіцяча-юнацкую шко-
лу на ўсе шэсць узроставых 
груп. А раней «Крумкачам» 
якраз дакаралі тым, што 
клуб не здолеў належным 
чынам наладзіць працу з 
рэзервам. Мы паказваем, 
што заклапочаны не толькі 
спартыўнымі вынікамі, але 
і дбаем пра футбольную 
змену.

– У краіне працуюць 
такія законы, што калі спон-
сар падтрымлівае футболь-
ны клуб з дзяржаўнай доляй 
уласнасці, то атрымлівае за 
гэта льготы. Калі бізнесмен 
вырашыў дапамагчы пры-
ватнай камандзе, то ў леп-
шым выпадку атрымае 
вусную падзяку. Нейкае 
несправядлівае ў нас 
стаўленне да дзяржаўных і 
прыватных клубаў…

– Я заўсёды казаў і кажу, 
што існаванне такога клуба, 
як «Крумкачы», гэта вялікі 
плюс для беларускага фут-
бола і для краіны, бо пасля 
выхаду прыватнага клуба ў 
вышэйшую лігу рэзананс быў 
не толькі ўнутры Беларусі, 
але і за мяжой.

Акрамя таго, у нас вельмі 
добра наладжана праца з 
балельшчыкамі, і ў гэтым 
плане таксама можам даць 
фору палове беларускіх фут-
больных клубаў, якія гуля-

юць у вышэйшай лізе.
І яшчэ важна, што 

«Крумкачы», нягледзя-
чы на ўсе цяжкасці, з якімі 
даводзілася сутыкацца 
апошнім часам, фактычна 
сталі брэндам, які мае свой 
пэўны вобраз. І гэта, трэба 
сказаць, даволі ўнікальны 
вобраз і станоўчы феномен.

– Чаму тады дзяржа-
ва не падтрымлівае гэты 
«станоўчы феномен»? 

– Мне падаецца, што 
частка людзей, якія маглі 
б паўплываць на гэта, не 
могуць да канца зразумець, 
якія дывідэнды тут можна 
атрымаць. А другая част-
ка, напэўна, мае дачыненне 
да іншых клубаў, якім не 
патрэбны дадатковыя канку-
рэнты. Зразумела, што пры 
роўных умовах ёсць рызыка, 
што мы спрацуем лепш, чым 
іншыя.

Думаю, каб нешта 
змянілася ў гэтым накірунку, 
патрэбны комплексныя 
намаганні – і публічныя, і 
кулуарныя таксама.

– Не так даўно новым 
прэм’ер-міністрам краіны 

прызначаны дзеючы стар-
шыня Федэрацыі футбола 
Сяргей Румас. Можа, варта 
наўпрост да яго звярнуцца 
са сваімі прапановамі?

– Калі ён любіць 
класічную музыку, то няхай 
бы прыйшоў на мой канцэрт – 
гэта можна лічыць запрашэн-
нем. А пасля канцэрта можна 
было б паразмаўляць у больш 
рэлаксавай абстаноўцы і пра 
футбол.

– Калі вярнуцца да 
вашай каманды… Нейкія 
заробкі футбалісты маюць?

– У нас камбінаваная 
сістэма аплаты. Частка 
ігракоў мае асноўную работу, 
а ў камандзе яны атрымліваюць 
толькі прэміяльныя за кан-
крэтны вынік і асабістыя 
заслугі. Таксама ў некаторых 
футбалістаў (у асноўным мала-
дых), ёсць пэўны заробак. 
Адным словам, тут да кожна-
га індывідуальны падыход, 
але ніхто не скардзіцца.

– Спонсара знайсці зараз 
складана?

– Шчыра скажу: у гэты 
час мы вядзём перамо-
вы з пэўнымі людзьмі, каб 

атрымліваць сталую пад-
трымку ў новым сезоне. 
І гэтыя людзі рэгулярна 
ходзяць на мае канцэрты і 
ведаюць мяне як музыкан-
та і аднаго з заснавальнікаў 
«Крумкачоў».

– Каманда такса-
ма прыходзіць на вашы 
выступленні?

– Безумоўна, былі і ў 
мінулым годзе, і ў гэтым. 
Памятаю, у красавіку гэта-
га года на канцэрт завітаў 
футбаліст Аляксей Хадневіч, 
а пасля гэтага была адказная 
гульня супраць «Клецка». І 
Аляксей забіў вельмі важны 
гол. Затым ён прызнаўся, што 
на гэта яго натхніла музы-
ка. Проста цудоўна, калі так 
атрымліваецца!

– Калег па музыцы не 
здзіўляе ваша новае заха-
пленне?

– Усе вельмі станоўча 
ставяцца да гэтага, але 
пры гэтым цікавяцца, як я 
дайшоў да такога жыцця. 
Дарэчы, магу сказаць, што 
сярод прафесійных піяністаў 
у свеце вельмі шмат фут-
больных заўзятараў. А нека-

торыя і ўвогуле ў дзяцінстве 
і юнацтве займаліся футбо-
лам. Напрыклад, італьянскі 
піяніст Давідэ Кабасі ў свой 
час трэніраваўся ў школе сла-
вутага «Інтэра».

– Сям’я таксама ўжо 
прызвычаілася да вашага 
новага статусу?

– Па магчымасці стараю-
ся больш часу праводзіць з 
сям’ёй і сынам Міраславам, 
якому хутка споўніцца 
5 год. Ён ужо і на гульнях 
«Крумкачоў» быў, але ўвесь 
матч яму яшчэ склада-
на выседзець на стадыёне.  
Дарэчы, сына назваў у пер-
шую чаргу ў гонар нямецкага 
футбаліста Міраслава Клазэ.

– Будучы футбаліст ці 
музыкант?

– Пакуль яшчэ рана 
нешта казаць, але бегае ён 
хутка. Што да музыкі, то 
Міраслаў ужо сам садзіцца за 
інструмент і спрабуе нешта 
іграць.

– Жонка змірылася з 
вашай любоўю да футбола?

– Напачатку не ўсё было 
гладка, але футбол заўсёды 
быў часткай нашага сямей-
нага жыцця. Напрыклад, у 
свой час мы разам вельмі 
перажывалі за нямецкую 
«Баварыю». Маім кумірам 
быў Басціян Швайнштайгер, 
жонка захаплялася Ар’енам 
Робенам.

– Сямейны бюджэт 
не пацярпеў ад ваша-
га супрацоўніцтва з 
«Крумкачамі»?

– Скажам так: сям’я не 
засталася без сродкаў да 
існавання. Хапае на ўсё.

– Але ж жаночая логіка 
такая: замест грошай і часу, 
што патрачаны на фут-
бол, можна было б купіць 
любімай жонцы яшчэ адзін 
пярсцёнак…

– Тут я дзейнічаю пары-
тэтна. Калі патраціў нешта 
на футбольны клуб, то аба-
вязкова купляю штосьці і 
для сям’і.

Алесь СІВЫ.

Ці заплацяць  
за Паўла Савіцкага?

«Пасля пераходу футбаліста з гродзенскага 
«Нёмана» ў брэсцкае «Дынама» разгарэліся страсці 
вакол кампенсацыі за іграка. Чым скончылася гэта 
справа?»

Віктар ЗАЛУЦКІ, г.Ліда.
– На пасяджэнні камітэта па статусе і трансферах 

футбалістаў Федарацыі футбола была разгледжана 
заява футбольнага клуба «Нёман» да брэсцкага 
«Дынама» аб выплаце кампенсацыі за падрыхтоўку і 
навучанне Паўла Савіцкага.

У выніку вынесена рашэнне, што брэсцкі клуб 
павінен часткова задаволіць патрабаванні ФК «Нёман». 
Яму неабходна выплаціць гродзенцам за футбаліста 
каля 400 тысяч долараў.

Ледовых 
дворцов 

настроили,  
а клюшек нет

Главный тренер 
жлобинского «Металлурга» 
пожаловался на отсутствие 

инвентаря.
После поражения хоккей-

ного «Металлурга» от столич-
ной «Юности» (0:6) у настав-
ника жлобинской команды 
Александра Полищука поин-
тересовались, почему его хок-
кеисты, играя в большинстве, 
так мало бросают по воротам 
соперника. Ответ многих про-
сто шокировал!

«Я не хочу, чтобы это вос-
принималось как какая-то 
жалоба, но мы боимся бро-
сать, потому что банально 
нет клюшек, – ответил тренер 
«Металлурга». – Кстати, спа-
сибо Михаилу Михайловичу 
(Михаил Захаров – главный 
тренер «Юности». – Ред.), что 
в третьем периоде выручили 
нас одной. Почти в каждой 
игре люди садятся на лавку, 
потому что банально даль-
ше нечем играть. Например, в 
третьем периоде хоккеисты 
«Юности» передали клюшку 
нашему защитнику».

НУ И НУ!ПЫТАННЕ–АДКАЗ

Беларуская 
спартсменка атрымала 
медаль праз 10 гадоў

«Чуў, што на нядаўнім чэмпіянаце свету па сучасным 
пяцібор’і нашай лёгкаатлетцы Анастасіі Пракапенка 
ўручылі медаль за Алімпіяду 2008 года. Гэта так?»

Сяргей ЛЯЎКОВІЧ, Віцебск.
– На Гульнях-2008, якія праходзілі ў Пекіне, беларуска заняла 

чацвёртае месца, а «бронзу» тады атрымала ўкраінка Вікторыя 
Церашчук. Але аналізы ўкраінскай спартсменкі пераправерылі, 
і яе допінг-проба паказала наяўнасць анабалічнага стэроіду. 

Зараз у адпаведнасці з рашэннем Міжнароднага 
алімпійскага камітэта ўзнагарода перададзена нашай 
суайчынніцы.

Медаль Анастасіі Пракапенка ўручылі на чэмпіянаце 
свету па сучасным пяцібор’і ў Мехіка, дзе яна, да слова, 
заваявала золата ў асабістым заліку і ў жаночай эстафеце.

З кім яшчэ 
згуляе зборная 

Беларусі  
па футболе?

«У Лізе нацый наша нацыя-
нальная футбольная каманда пра-
вяла ўжо два матчы. Хацелася б 
даведацца пра расклад астатніх 
гульняў…»

Андрэй МАНДРЫК,  
г.Маладзечна.

– Як вядома, у групе са зборнай 
Беларусі гуляюць яшчэ тры каманды – 
Сан-Марына, Люксембурга і Малдовы. 
Беларусы ў першым матчы на сваім 
полі разграмілі Сан-Марына – 5:0, а 
затым згулялі на выездзе ўнічыю з 
малдаванамі – 0:0.

Зараз турнірная табліца выглядае так: 
Люксембург (2 матчы, 6 ачкоў), Беларусь 
(2, 4), Малдова (2,1), Сан-Марына (2,0).

Нагадаем, што барацьбу працягне 
толькі каманда, якая зойме ў групе пер-
шае месца.

Расклад астатніх матчаў з удзелам 
беларускай каманды:

12 кастрычніка: Беларусь–
Люксембург.

15 кастрычніка: Беларусь–Малдова.
15 лістапада: Люксембург–Беларусь.
18 лістапада: Сан-Марына–Беларусь.


